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Comissió d’Economia, Pressupostos i Hisenda 
realitzada el dia 5 de novembre de 2010. Comença la 
reunió a les 10 hores i 2 minuts. Presideix el diputat 
senyor Jorge Bellver Casaña. Reunió número 29/II.

El senyor president:

Reprenem la comissió i ho fem en este cas amb el conseller 
d’economia i indústria . 

Com sap, conseller, té vosté 25 minuts per a explicar el 
projecte de pressupostos; després, intervindran els grups 
parlamentaris per un temps màxim de 8 minuts; contesta 
vosté a les preguntes, 15 minuts; i, per últim, n’hi ha un torn 
de rèpliques de 5 minuts que tanca vosté, conseller, eixos 5 
minuts també . 

Compareixença del conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball, senyor Rafael Climent González, 
per a informar sobre el Projecte de llei de pressupostos de La 
Generalitat per a l’exercici 2019 pel que fa a la seua conselleria

El senyor president:

Senyor conseller, té vosté la paraula quan vullga . 

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Molt bé .

Moltes gràcies, president . 

Senyores diputades, senyors diputats, molt bon dia a totes i 
a tots . 

És per a mi un plaer, una altra vegada, comparéixer davant 
de vostés per donar-los compte dels pressupostos per a 
l’any vinent de la Conselleria d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball, un pressupost jo diria impor-
tant perquè, per una part, tanquem la legislatura; i, per altra, 
és en el que també es poden veure reflectits en major grau 
els projectes que sustenten i consoliden l’impuls en la trans-
formació del model productiu . 

Es tracta d’un pressupost que busca donar estabilitat, conti-
nuïtat i confiança en els agents econòmics i les empreses, 
així com donar resposta a les persones que busquen un lloc 
de treball o bé iniciar una activitat emprenedora, un pressu-
post que persegueix la cohesió social perquè sols una socie-
tat justa pot assegurar la sostenibilitat del creixement a mitjà 
i llarg termini, perquè són les persones, en definitiva allò 
que diuen «la inversió en capital humà», el que determina la 
nostra capacitat de desenvolupament actual i potencial .

En aquest sentit, no tenim temps a perdre ja que la crisi i 
les polítiques de retalls i aplicades, sobretot en la despesa 
pública dedicada a les persones, ens han fet perdre punts de 
cohesió social que han provocat el que es coneix com «una 
dècada perduda» en aquest sentit . 

Nosaltres pensem que les institucions des de l’àmbit polític i 
econòmic han de jugar un paper important en la consecució 
d’una societat més inclusiva i més sostenible. És per això que 
hem d’incidir en els eixos que han de donar vol a la transfor-
mació de la nostra economia cap a una economia del conei-
xement amb major aportació dels actius intangibles com la 
reindustrialització sustentada en el pla estratègic de la indús-
tria valenciana; l’obertura i la internacionalització; la innova-
ció; el suport als autònoms; emprenedors i pimes; el canvi del 
model energètic; i un model de comerç equilibrat, eines que 
ens han de conduir a crear ocupació estable i de qualitat .

Els pressupostos de la conselleria d’economia sostenible i dels 
ens dependents responen de manera sòlida i clara, en companya 
de la resta de conselleries, a assentar les bases d’una societat 
més justa socialment parlant i territorialment més cohesionada . 

Vullc incidir que amb aquestos pressupostos que els presente 
continuem posant el focus en els nostres sectors productius 
com a mitjà per a fomentar la competitivitat de les empre-
ses valencianes, el desenvolupament econòmic i la creació 
d’ocupació, tot des de la perspectiva de la sostenibilitat i el 
benestar de les persones, és a dir, és molt important millorar la 
forma en què produïm tenint en compte les millores organit-
zatives i de gestió de les empreses i que la seua estratègia per 
a ser referent en el món no pot basar-se en un entorn euro-
peu, en retall de salaris, sinó que és imprescindible millorar en 
innovació i en productivitat sense perdre de vista que el talent 
humà és l’única cosa que ens pot conduir a eixa millora . 

A més, el pressupost de 2019 és el resultat de l’estratègia inte-
gral del Consell que ens acostarà més a fer realitat el model 
econòmic que es persegueix. I també vullc remarcar que la 
implementació d’una estratègia d’aquest calat, i més després 
del període del que veníem marcat per la especulació i la 
desigualtat, és un camí sostingut a mitjà i llarg termini, no hi ha 
dreceres però ja hem encetat el camí que és el que més costa. 

La macroeconomia funciona, tots els indicadors econò-
mics al nostre territori creixen, però hem de fer un esforç 
en l’equidistribució de la riquesa . I ahí entenc que el sector 
públic tenim feina, per això anem a tenir un notable incre-
ment de les dotacions de la secció XI, que ja els avance que se 
situa en el 13,7% respecte a l’exercici anterior, perquè hem 
de continuar incidint en polítiques que ajuden a reduir més 
ràpidament la taxa d’atur, la temporalitat, la precarietat, i 
augmentar la productivitat de l’economia per tal de reduir la 
desigualtat i la millora de les condicions de vida de les valen-
cianes i valencians .

Per tant, encara queda molt per millorar i estic segur –i ho dic 
amb tota la humilitat del món i també amb sentit positiu– que 
aquestos pressupostos contribuiran en el seu grau al desen-
volupament sostenible de la nostra economia i amb pura 
lògica a millorar la vida de la gent. 

Parlant de xifres, la conselleria presenta un pressupost –
com ja he dit– en la secció XI que ascendeix a un total de 
445 milions d’euros, és a dir, 53,7 milions més que l’anterior 
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anterior, el que representa un 13,7 més –com ja he dit–, 
continuant l’impuls per a la transformació del model produc-
tiu que hem encetat . 

Nosaltres volem aportar inversió pública per a augmentar 
l’aportació tecnològica a la producció i elevar el valor afegit. 
Si parlem del total consolidat que gestiona la conselleria, 
haurem de parlar de 658 .000 .672 euros, és a dir, 215 milions 
més que en 2015, el que representa un 48,83% més .

Continuem amb l’aposta per la política industrial amb una 
dotació de 184,2 milions d’euros, 56 milions més que l’anterior, 
el que representa un 38% més, on destaquem la segona fase 
d’implementació del pla estratègic de la indústria valenciana 
on hem duplicat la dotació respecte a l’any anterior arribant 
a 35 milions d’euros . Continuem amb el pla d’acció per a la 
promoció de la seguretat industrial amb mig milió d’euros .

Així mateix, reforcem el teixit associatiu industrial amb 
450 .000 euros, i mantenim el suport a Ford Espanya amb 
l’objectiu de dur a terme projectes de desenvolupament 
experimental i innovació en el sector de l’automoció que 
tinguen beneficis i un efecte tractor sobre les empreses i 
pimes . A més, afegim una nova línia per a Ford per valor de 
9,3 milions d’euros per a la transformació modernitzadora 
de l’estructura productiva a fi de donar suport a la fabricació 
de vehicles elèctrics, i mantenim la línia per a inversions en la 
terminal logística arribant als 5 milions d’euros . 

També, un pilar fonamental en la transformació del model 
productiu per a nosaltres radica en la transformació del 
model energètic, per això el programa d’energia amb una 
dotació de 19,9 milions d’euros augmenta un 69,2% respecte 
a l’any anterior . Tenim com a referent el Pla d’energia sosteni-
ble de la Comunitat Valenciana 2020 . 

Destaca l’increment de plantilla per tal de poder escometre 
els diferents desafiaments que presenta actualment aquest 
sector i donar resposta a les demandes d’aquest, com són la 
lluita contra el canvi climàtic; la transició real i efectiva cap 
a un nou model energètic sostenible; l’impuls de la trami-
tació de les autoritzacions administratives d’instal·lacions 
d’energies renovables; auditories energètiques; la reformu-
lació del pla eòlic, així com les múltiples tasques relacionades 
amb l’ordenació del sector miner i la seguretat minera . 

A més, també vullc destacar la creació d’una nova línia de 
subvenció denominada «càtedra de transició energètica» 
dotada amb 30 .000 euros a desenvolupar per la Universitat 
Politècnica de València, o la dotació per als plans d’acció en 
matèria d’estalvi i eficiència energètica que augmenten un 
43% respecte a l’any anterior amb un total d’11,2 milions 
reforçant l’estalvi i eficiència energètica en la indústria i 
l’edificació amb 3 milions, el foment del vehicle elèctric amb 
850 .000 euros, 350 .000 més que l’any anterior, i el foment 
de la mobilitat sostenible amb un pressupost de 2 milions 
d’euros, l’any anterior en teníem un . En aquestes dues últi-
mes línies creixem un 60% en el pressupost . 

També, augmentem en 450 .000 euros les ajudes per a 
l’estalvi i eficiència energètica en l’enllumenat públic per als 
ajuntaments quedant en 2 .850 .000 euros .

Un exercici més ampliem la dotació del pla Renove Renhata 
amb 250 .000 euros, passant a 1 .500 .000 de pressupost, és 

a dir, un 20% més que l’any anterior, i creem una nova línia, 
pla de micromesures contra la pobresa energètica, amb 
una dotació d’1 milió d’euros en compliment de l’article 8 
de la Llei 3/2017, de 3 de febrer, de La Generalitat, per a 
pal·liar i reduir la pobresa energètica . Seguim amb el foment 
d’energies renovables amb 2 milions d’euros .

I, d’altra banda, per a fomentar l’autoconsum comptem amb 
les ajudes de finançament blanet, l’origen d’aquestes són el 
fons de promoció del pla eòlic amb una dotació de 800.000 
euros, així com 2 .640 .000 euros de fons de compensació del 
pla eòlic destinats, entre altres, a projectes d’impuls de les 
mateixes energies renovables . 

Dir-los que l’Ivace comptarà en 2019 amb 152,8 milions 
d’euros, la qual cosa suposa un 24,7% d’increment respecte 
a l’any anterior . Els acabe de contar algunes qüestions que 
també es desenvolupen des d’Ivace en l’àmbit de l’energia, 
i ara vaig a entrar en les altres àrees que el mateix Ivace 
gestiona com, per exemple, innovació . 

El suport als projectes de recerca, desenvolupament i inno-
vació empresarial compten amb 21 milions d’euros, és a dir, 
un 8,8% més que en 2018, i es dirigirà prioritàriament a les 
pimes . Els pilars d’aquest projecte són el pla de recerca i 
desenvolupament empresarial amb 7,1 milions d’euros i el pla 
d’innovació empresarial amb 13,9 milions . 

Les principals xifres d’aquestos plans són la certificació de 
projectes de recerca i desenvolupament amb 480 .000 euros; 
els projectes de recerca i desenvolupament individual de 
pimes o en cooperació amb 6 milions d’euros; i la partici-
pació en projectes europeus, H2020, amb una dotació de 
680 .000 euros; la innovació del producte, procés, indústria 
4 .0, serveis avançats d’innovació empresarial i digitalització 
amb 10,1 milions d’euros, preferentment per als programes 
Innovatec i Digitalitza; la dinamització territorial i moder-
nització amb 1,2 milions d’euros per a l’impuls de la indús-
tria sostenible i la subvenció per a préstecs i instruments 
financers amb 2.550.000 euros, i amb la novetat que anem a 
intensificar l’ajuda arribant a un percentatge major en totes 
aquestes ajudes .

En matèria d’emprenedoria innovadora i diversifica-
ció empresarial, continuem amb les ajudes als CEI amb 2 
milions d’euros, donem suport als projectes d’emprenedoria 
innovadora i de base tecnològica amb 1.500.000 d’euros, 
el programa Createc, Comunitat Valenciana, on la inten-
sitat d’ajuda prevista per a 2019 passa del 50% al 70%, i 
com a novetat s’ha creat una línia nominativa dirigida al 
foment de l’emprenedoria innovadora desenvolupada pels 
nostres parcs científics amb 250.000 euros. I amb la finalitat 
d’impulsar i reforçar els resultats de l’atenció que els instituts 
tecnològics presten a les pimes i a l’aportació d’excel·lència 
que els mateixos realitzen als processos d’innovació empre-
sarial en l’àmbit tecnològic, enguany augmentem la dotació 
en 10 milions d’euros comptant amb 48,3 milions d’euros, és 
a dir un 26,1% més que l’any anterior . És a dir, superem els 
números per crisi .

Com poden veure, el compromís amb la innovació empresa-
rial és molt clar, el pressupost d’Ivace-Innovació per a 2019 
s’ha situat en 76 milions d’euros front als ja considerables 63 
de l’any anterior, el que suposa un 20,6% d’increment .
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Pel que fa a parcs empresarials i en matèria de política de 
sòl industrial, cal destacar la continuïtat de les ajudes per a 
la millora dels espais industrials, així com per a la finalització 
de polígons inacabats –valga la redundància– amb un total 
de 36,9 milions d’euros, el que suposa un 54,2% més que 
l’any anterior . Amb aquest any culmina un camí encetat –ara 
fa tres anys– que ha tingut un impacte, des del meu punt de 
vista jo diria que molt favorable . 

Respecte a la internacionalització, he de dir que la direc-
ció general gestionarà 19,3 milions d’euros, és a dir, un 33% 
més que l’any anterior, l’increment és degut fonamental-
ment al programa de subvencions per al suport a la promo-
ció exterior de les empreses del nostre territori que passa 
de 4,8 a 9,5 milions, a causa del fort increment de sol·licituds 
per part de les empreses . A més, continuem amb les beques 
d’internacionalització amb una dotació d’1 .822 .000 euros, la 
qual cosa significa una consolidació en l’expansió de la forma-
ció de persones joves especialitzades en comerç exterior . 

Quant a la xarxa d’atenció exterior que en l’actualitat compta 
amb 26 antenes que donen servei a 37 mercats, està previst 
ampliar la xarxa amb tres noves delegacions: Vietnam, costa 
oest dels Estats Units i Filipines, que es veuran reforçades 
en 2019 amb una delegació a Xina, situada a Chengdu, per 
la qual cosa a l’any que ve comptarem amb 30 delegacions, 
quatre vegades de les que n’hi havia en 2014 amb un pressu-
post d’1 .430 .000 euros .

 La col·laboració entre Ivace i el consell de cambres de la 
Comunitat Valenciana continuarà en 2019 a través del 
programa Global d’Internacionalització, amb una dotació de 
800 .000 euros . 

D’altra banda, continuarem amb les ajudes a les empreses de 
tutories per al desenvolupament i execució dels seus respec-
tius programes, amb una dotació de 2,4 milions .

I per concloure amb comerç exterior, mantindrem la línia de 
préstecs a cost zero als plans d’internacionalització de les 
nostres empreses, amb mig milió d’euros .

Pel que fa a les polítiques per a millorar les condicions de 
treball i el benestar laboral, comptarem en 2019 amb 26 
milions d’euros, la qual cosa suposa un increment de l’1,3 
respecte a l’any anterior .

 I m’agradaria destacar de les mateixes el manteniment de la 
dotació de 2018 de 2 milions d’euros per a la línia d’ajudes 
posada en marxa en 2016 per a l’impuls del foment del 
treball autònom. I d’acord amb el que preveu la llei de La 
Generalitat, de participació i col·laboració institucional, es 
continua amb la línia de 600 .000 euros per a programes de 
prevenció en riscos laborals per concurrència competitiva i el 
suport als convenis amb les organitzacions sindicals i empre-
sarials més representatives per al finançament d’activitats en 
matèria de prevenció de riscos laborals amb perspectiva de 
gènere, amb un dotació de 200 .000 euros cadascuna .

Pel que fa a les polítiques per a millorar la prevenció de la 
sinistralitat laboral i promoció de la seguretat i salut en el 
treball, executades per l’Invassat, comptarem amb 11,7 
milions d’euros, la qual cosa suposa un 3% d’increment .

I les actuacions més destacades són el pla d’actuació contra 

la sinistralitat laboral en el 2019 . Entenem que és molt 
important la continuació de la seua implementació, ja que 
en el període agost 2017 i juliol 2018 som la quarta comu-
nitat autònoma amb menor índex d’incidència en sinistrali-
tat laboral i estam per davall de la mitjana estatal un 5,7% . A 
més de la implantació del pla de prevenció en l’administració 
de La Generalitat i l’estratègia valenciana de seguretat, salut 
i benestar laboral, en què continuem perquè és un projecte 
2017-2020 .

En la Direcció General d’Economia, Emprenedoria i 
Cooperativisme comptem amb una dotació de 12,8 milions 
d’euros, que gestionem des de tres programes: el programa 
elaboració i difusió estadística, dotat amb 2,2 milions d’euros, 
que representa un increment del 25,5%, que es correspon 
amb l’increment de l’estructura de llocs de treball desti-
nats a la gestió estadística per a la creació d’una nova direc-
ció general de l’Institut Valencià d’Estadística com a pas previ 
de la creació en la pròxima legislatura de l’Institut Valencià 
d’Estadística com a entitat autònoma de caràcter administra-
tiu . Volem treballar amb rigor .

El programa de planificació i previsió econòmica, que 
disposarà de 1 .600 .000 euros, està destinat a l’elaboració 
d’informes sobre la conjuntura econòmica valenciana, així 
com l’impuls i el seguiment de la planificació de la política 
econòmica.

Vull destacar la continuïtat de la convocatòria pública 
d’ajudes a projectes d’economia sostenible, amb un pres-
supost de 440 .000 euros, així com un nou conveni amb la 
Universitat de València que permetrà l’estimació dels princi-
pals variables que descriuen el creixement econòmic valen-
cià, a fi de poder programar millor les polítiques estructurals, 
amb un pressupost de 33 .000 euros .

Continuem també amb el finançament a les càtedres de les 
universitats públiques valencianes, dotades cadascuna amb 
30 .000 euros: empresa i humanisme, economia del bé comú, 
economia feminista, economia valenciana o economia blava .

I, per últim, el tercer programa de la direcció general 
d’economia és la promoció de emprenedors, cooperativisme 
i economia social, dotat amb 8,9 milions d’euros, és a dir, un 
12,8% més que l’any anterior, on cal destacar la continuïtat i 
el suport al primer pla biennal de suport i foment del coope-
rativisme de la Comunitat Valenciana, amb una dotació d’un 
milió, és a dir, mig milió més que l’any anterior .

En promoció de l’emprenedoria, els fons pressupostats en 
el capítol IV i VII ascendeixen a un milió d’euros, incremen-
tant-se un 16% respecte al 2018 . Este increment és deri-
vat de la major dotació prevista per al programa «Campus de 
l’emprenedor innovador», amb 440 .000 euros, i per a ampliar 
els programes de suport a l’emprenedoria en l’àmbit rural i a 
l’emprenedoria juvenil .

Com a principals novetats en aquest programa, destaquem 
els 30 .000 euros per a la subvenció a l’Associació Valenciana 
d’Startups i els 9 .300 per a l’acció pilot «Aula emprén» .

També cal destacar en aquest programa la continuïtat 
d’ajudes per al foment d’accions de motivació i difusió de 
l’esperit emprenedor en l’àmbit rural, duplicant la seua dota-
ció respecte a l’any anterior, a fi d’estendre les actuacions 
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previstes a un nombre més gran d’àrees rurals, amb un 
muntant de 60 .000 euros .

Respecte a la Direcció General de Comerç i Consum, que 
compta amb una dotació de 42,7 milions d’euros i gestiona 
els recursos pressupostaris dels programes protecció als 
consumidors i qualitat de béns i serveis i ordenació i promo-
ció comercial, els pressupostos dels quals en 20198 ascen-
deixen, respectivament, a 5,1 milions i 37,5, la qual cosa 
suposa, respectivament, un increment del 2% i una reducció 
del 8% .

La disminució del programa d’ordenació i promoció comercial 
és deguda a la disminució de 10,7 milions d’euros de la línia 
ampliació pla de modernització de Fira València, que passa 
de 13,7 milions a 3 milions, destinada a l’amortització dels 
préstecs sol·licitats en el seu moment per Fira València per 
al pla de modernització i que en virtut de la subrogació de La 
Generalitat en eixe deute, passen en 2019 a ser comptabilit-
zats en al gestió del deute públic, que correspon a la conselle-
ria d’hisenda . 

Sense tenir en compte aquest factor, el pressupost del 
programa d’ordenació i promoció comercial s’incrementa un 
4,2% respecte al 2018 .

 I continuem reforçant actuacions d’especial rellevància, 
com «Emprén comerç», amb una dotació de 620 .000 euros, 
«Avalem comerç» amb 1 .670 .000 euros i amb una apujada 
de 420 .000 euros i «Avalem artesania» amb un milió d’euros 
amb un increment de 100 .000 euros .

Així mateix, cal destacar les actuacions de suport al comerç 
electrònic i a la transformació digital del comerç mino-
rista en l’àmbit del pla d’impuls a la digitalització del comerç 
2018-2023 . En la nova ordre de les bases reguladores per a 
la concessió de subvencions en matèria de comerç, consum 
i artesania que està culminant la seua tramitació es contem-
plen mesures específiques per a l’impuls del comerç electrò-
nic i la digitalització .

Aquest suport es reflectix en la xarxa AFIC, que passa de 
700 .000 euros a 1 .200 .000; les accions de millora de la quali-
tat en el comerç, emprenedoria i continuïtat empresarial, 
amb 620.000 euros, destinats en part al comerç electrònic, 
i en les àrees urbanes d’excel·lència comercial on s’inclouen 
ajudes per al desenvolupament i l’impuls del comerç electrò-
nic, que augmenta en quasi un milió la seua dotació, és a dir, 
d’1,3 passa a 2,2 milions .

I en relació a les fires, continuem amb el suport a IFA i Fira 
València, com a eines fonamentals per tal de dinamitzar la 
nostra economia .

I enguany, m’he deixat per al final, el Servei Valencià 
d’Ocupació i Formació, actualment Labora, i l’he deixat per al 
final per a remarcar la importància que té per a aquest Consell 
l’ocupació . I vull ressaltar, ressenyar, remarcar que el treball 
que està desenvolupant-se i ha vingut desenvolupant-se des 
del principi de legislatura no només és un canvi de marca 
estètic, és un canvi estructural que busca que l’aplicació de les 
polítiques actives d’ocupació siga més eficaç i eficient. 

Hem de ser capaços d’augmentar l’impacte de les nostres 
actuacions i estar en permanent connexió amb la ciutadania i 

l’empresariat per a revertir més valor al mercat laboral . Aquest 
canvi es notarà en les oficines, que aniran adaptant-se de 
forma gradual per tal de poder comptar amb un espai obert de 
col·laboració on es permeta la realització d’accions grupals i 
individuals, on es facilite els fluxos d’informació. En definitiva, 
l’objectiu és avançar cap a un model més obert, actiu, arrelat al 
territori i promotor del seu desenvolupament .

Per al 2019, Labora compta amb un pressupost de 332,8 
milions d’euros, el que representa una disminució del 2,6 
respecte a l’exercici 2018, fonamentalment causada per la 
disminució del volum d’actuacions amb finançament euro-
peu . Hem esgotat la garantia juvenil i encara tenim tres anys 
per davant . El que sí que esperem és que des del SEPE, des 
de l’estat, ens puguen donar més diners per a poder seguir 
gestionant-los .

Però això no vol dir que no anem a estar ahí treballant i llui-
tant contra la desocupació juvenil i les dificultats dels 
col·lectius vulnerables amb risc d’exclusió . Programa foment 
de l’ocupació es dota amb 94,1 milions, és a dir, 2% més que 
l’any anterior, amb l’objectiu de consolidar; el programa 
d’emprenedoria innovadora, amb 2 milions; l’ocupació de 
persones amb desocupació i problemes d’inclusió social amb 
més de 23 milions d’euros; el pla de contractació de joves 
sense experiència i amb especials dificultats en l’empresa 
privada, amb quasi 6 milions d’euros; el programa d’ocupació 
pública i desenvolupament local amb quasi 29 milions d’euros, 
és a dir, un 49% més, on es pretén convocar el programa 
d’innovació social, a fi de contractar aturats de l’àmbit agrari 
afectats per la pèrdua d’activitat econòmica associada. 

D’igual manera, es pretén posar en marxa l’actuació «Avalem 
experiència plus», que consisteix en una mesura similar a la 
duta a terme amb joves en col·laboració amb les nostres enti-
tats locals . I la línia de millora de la qualitat de l’ocupació amb 
perspectiva de gènere, amb un augment del 149,6%, passant 
d’11,8 a 29,5 milions d’euros .

En matèria de formació i qualificació professional, el pressu-
post per al 2019, dotat amb 143,6 milions és pràcticament 
semblant al de 2018, mig milió d’euros més, on pretenem impul-
sar la contractació d’experts docents per als centres propis, amb 
més de 5 milions; actuacions del fons social europeu, destinats 
a accions formatives amb metodologia innovadora en centres 
propis i per a la formació en competències transversals i idiomes 
en l’àmbit tecnològic, amb 804.000 euros. 

Així mateix continuem apostant pels programes de formació 
per a persones aturades i ocupades amb 69,9 milions d’euros, 
és a dir, un 9,4 d’increment respecte al 2018; els programes 
mixtos d’ocupació i formació per mitjà de formació en alter-
nança, amb 26,3 milions; els destinats a col·lectius vulnera-
bles, les escoles d’ocupació amb 14,2 milions d’euros . 

I així mateix destaca la dotació de mig milió d’euros per a 
subvencionar la realització d’accions formatives dirigides 
preferentment a aturats en matèria de recerca, desenvo-
lupament i innovació, amb els següents instituts tecnolò-
gics: Aidimme, Aitex, Inescop, Aiju i Aimplas, amb un import 
cadascuna d’elles de 100 .000 euros .

Per una altra part, el programa plans i programes de suport 
a l’ocupació de sectors productius, el tindrem dotat amb 1,2 
milions d’euros .
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I, per últim, el programa d’inserció laboral, que compta amb 
un pressupost de 79,3 milions d’euros, on cal destacar que 
per a les persones aturades de llarga durada es duplica pràc-
ticament la dotació de les subvencions per a orientació labo-
ral, passant de 8,5 milions a 16 .600 .000 euros .

Continuem amb els itineraris d’inserció dirigits a persones 
amb especial dificultat d’inserció o en risc d’exclusió social 
amb un pressupost de 3 milions d’euros . A més, mantenim la 
línia destinada a ajudes a l’orientació i intermediació labo-
ral dirigida a entitats locals per import de 9,3 milions . I també 
posarem en marxa un servei de punts mòbils d’atenció a 
persones aturades, que es desplaçarà als municipis i universi-
tats del territori, amb una dotació 1,5 milions .

En definitiva, totes aquestes iniciatives i línies d’actuació 
pretenen recolzar i donar suport i consolidar la transforma-
ció del model productiu, amb objectius com una millora en la 
productivitat, una major intensitat exportadora, una major 
orientació cap a activitats de major contingut tecnològic, 
d’intangibles i de coneixement i, sobretot, que ens ajude a 
generar una major cohesió social i territorial .

I ara espere que el seu vot siga favorable perquè els pressu-
postos vagen endavant .

Moltes gràcies .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor conseller .

Ara anem a començar en el torn d’intervenció dels grups 
parlamentaris . I en este cas, per part del Grup Parlamentari 
Ciudadanos, té la paraula la il·lustre diputada Rosa García 
per un temps màxim de huit minuts .

La senyora García González:

Gracias, señor president .

Bienvenido, señor Climent, conseller .

«El presupuesto de 2019 tiene un claro ganador: la política 
industrial .» Así titulaba un medio de comunicación cuando 
describía el presupuesto de su conselleria . Ahora bien, el 
título positivo continuaba y decía:  continuaba y decía: « Y 
dos perdedores: comercio y trabajo .»

Señor Climent, hay cosas que no se pueden negar y, desde 
Ciudadanos, no vamos a negar que la conselleria de econo-
mía sostenible ha sido una de las agraciadas en este presu-
puesto, con un 13,7% más respecto al presupuesto anterior . 
Aunque para ser fieles a la verdad, hay que decir que menor 
suerte corre si lo comparamos con su primer presupuesto, ya 
que entonces su conselleria se situaba la tercera por la cola, 
con un 32% de incremento . Todo ello teniendo en cuenta que 
sanidad y educación se sitúan últimas porque es evidente 
que son, con diferencia, las que soportan el mayor gasto de 
La Generalitat .

En cualquier caso, creemos que esta conselleria –y se lo deci-
mos todos los años– tendría que disponer de más recursos . 
Sin embargo, también es verdad que de poco sirve que sobre 
el papel se disponga de más dinero si luego no se ejecuta en 
tiempo y forma . Y es que cuando uno ve la ejecución a 30 
de septiembre, se asusta . Sé que no le gusta, pero hay que 
hablar del pasado, porque es lo que nos hace pisar el suelo y 
saber dónde estamos en este momento . Por eso tenemos que 
hacer una relación de lo que importa a los valencianos, que 
no es más que ver si verdaderamente los números que hace 
usted cada año repercuten verdaderamente en una mejora .

Mire, nosotros no queremos heredar, en el 2019, unos presu-
puestos que sigan hipotecando a los valencianos y generen 
frustración por no cumplir con las expectativas generadas, 
pero me da que una vez más no habrá suerte, porque se trata 
de unos presupuestos irreales y ficticios que generan recor-
tes y promesas incumplidas .

Permítame hablar de suerte, ya que el conseller de hacienda 
habla de milagro . «Milagro: hecho no explicable por las leyes 
naturales y que se atribuye intervención sobrenatural de 
origen divino, suceso o cosa rara extraordinaria y maravi-
llosa .» Y, en otra acepción, «que denota la extrañeza que 
causa algo» .

Total, que hemos pasado de la magia al milagro, y todo 
gracias a Podemos, que deben estar encantados con lo que 
hayan obtenido en este pacto . 

En fin, vayamos a la relación de incumplidos por el gobierno 
del botànic, centrándonos en la Conselleria de Economía 
Sostenible, Sectores Productivos, Comercio y Trabajo . En 
política industrial, de 134 millones de presupuesto, sola-
mente ha pagado el 5% de las obligaciones, o lo que es lo 
mismo, tiene 68 millones pendientes de pago . Si miramos 
energía, aparentemente tiene una ejecución del 70%, pero 
cuando vamos a obligaciones pendientes de pago, se apre-
cia que solo han pagado poco más de un millón de euros, y el 
84% está pendiente . En las transferencias corrientes, direc-
tamente pagado: 0 euros . 

Comercio exterior, tienen pendientes de pago más del 97% 
de las obligaciones . Servicio Valenciano de Empleo, de 227 
millones y medio de euros, han pagado únicamente 648 .000 
euros; el 99,59% está pendiente de pago .

Vamos a ver promoción de emprendedores, cooperación 
y economía social . Transferencias corrientes y de capital, 
pagado: 0 euros .

En cuanto a condiciones de trabajo y administración de las 
relaciones laborales, transferencias corrientes, pagado un 
17% y, transferencias de capital, 0 euros . Por tanto, conse-
ller, vuelvo a insistir, celebramos que se incremente el presu-
puesto en su conselleria pero, de qué sirve si a la hora de la 
verdad no ejecutan los recursos de los que disponen .

Por eso me gustaría que en la medida de lo posible me 
conteste usted a una pregunta . Viendo el nivel de ejecu-
ción de los presupuestos 2018 y el nivel de pagos a la fecha, 
¿qué medidas tiene previstas llevar a cabo para cumplir 
con los compromisos que nos ha presentado hoy si el incre-
mento de gasto se basa en unos ingresos más que ficticios y 
de muy dudosa materialización? Y no lo decimos únicamente 
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nosotros . Tanto la opinión pública como los medios de comu-
nicación se han explayado en ese sentido .

En cuanto a las cuestiones más concretas del presupuesto 
que viene hoy a presentarnos vemos positivo el incremento 
de energía, un 69,19%; de política industrial, un 38,25% o, de 
comercio exterior, un 33,07% .

Pero hay algunas cuestiones que llaman especialmente la 
atención. En el programa de planificación y previsión econó-
mica desaparece, respecto al año pasado, una línea de 1,9 
millones de apoyo a proyectos de inversión de empresas 
sociales que se destinaba al Ivace . ¿Cuál es el motivo? 

Además, en el programa de energías se incrementa un 235% 
la compra de bienes y gastos de funcionamiento, sobre todo 
debido a la aplicación 227, de trabajos realizados por otras 
empresas .

En el programa de política industrial se incrementa un 124% . 
¿A qué se debe? 

Por otra parte, en el programa de comercio exterior, en 
la línea de apoyo a la promoción exterior de la Comunitat 
Valenciana, modifican el beneficiario cambiando «institucio-
nes y empresas» por «pymes» . ¿Puede comentar el porqué de 
ese cambio? ¿Ha habido algún problema durante este ejerci-
cio con esa línea?

En el caso de la línea de ayudas al fomento del trabajo autó-
nomo de la Comunitat Valenciana, parece que la conselleria no 
ha visto necesario incrementar el presupuesto ya que continúa 
con 2 millones de euros . Parece que el hecho de que la mitad de 
los solicitantes se quedasen fuera por falta de presupuesto no 
ha sido lo suficientemente grave como para que la conselleria se 
plantee un aumento del nombrado presupuesto . Vemos que los 
trabajadores autónomos en este caso no son una prioridad .

Quiero también hablar sobre ordenación y promoción 
comercial, que es el gran perdedor de este presupuesto con 
una disminución del 8,39% . Hemos visto que desaparecen 
dos líneas que se introdujeron el año pasado en el presu-
puesto vía enmiendas del Grupo Parlamentario Ciudadanos . 
Una es la de apoyo al comercio minorista y, otra, es la de 
profesionalización de la venta no sedentaria . ¿Ha conside-
rado la conselleria que estas dos cuestiones no son lo suficien-
temente importantes como para incluirlas en el presupuesto? 
Nos gustaría, si puede, aclararnos este punto .

Por otra parte, se hace un esfuerzo muy importante en el 
Ivace con un incremento del 24,68% . Sin embargo, lamenta-
mos que haya varias líneas que desaparezcan o bajen de la 
aportación del Ivace . Este es el caso del apoyo al emprendi-
miento innovador, que baja a la mitad, condicionado porque 
se reducen los fondos europeos . Pero teniendo en cuenta 
la importancia del emprendimiento innovador, pensamos 
que se tendría que haber hecho un esfuerzo por mantener al 
menos el presupuesto de 2018 . 

En el caso del apoyo a la internacionalización de las pymes, 
baja la aportación de la conselleria, y nos gustaría conocer 
cuál es el motivo .

Me queda prácticamente un minuto, pero voy a entrar en 
el área del empleo y lo voy a dejar aquí porque prefiero 

comentarle todo junto cuando tengamos después el tiempo, 
los cinco minutos de réplica, para no hacer una pausa a mitad 
y después continuar, y así que pueda ser más entendible por 
su parte .

Muchas gracias, conseller .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyora García .

I, ara, per part del Grup Parlamentari Podemos-Podem, i per 
un temps màxim de huit minuts, té la paraula l’il·lustre dipu-
tat José Almería .

El senyor Almería Serrano:

Moltes gràcies, president .

Bon dia i benvingut una altra vegada a esta casa que és la 
seua, conseller .

De bestreta li agraïm la seua compareixença per a explicar-
nos el pressupost del seu departament, així com la predispo-
sició que sempre ha mostrat per contestar a qualsevol dubte 
que genere la seua gestió, actitud que estic segur que conti-
nuarà mantenint al llarg d’esta compareixença .

Senyories, compartim amb la majoria dels grups d’aquesta 
cambra que el canvi del nostre model productiu és un dels 
factors clau d’èxit per a l’assoliment d’un entorn econòmic 
sostenible i respectuós amb el medi ambient, que impulse un 
creiximent econòmic que puga generar uns adequats nivells 
d’ocupació tant en qualitat com en quantitat i que, per tant, 
a la fi pugam eliminar eixa vergonyosa xacra social que tenim 
amb un nivell intolerable de pobresa estructural i de preca-
rietat laboral perquè pugam garantir el nostre estat del 
benestar per al futur .

Com vosté ja sap, conseller, el nostre grup parlamentari l’ha 
interpel·lat a vosté de forma reiterada i ha presentat dife-
rents propostes de resolució al voltant del que entenem 
que són els pilars bàsics en el desenvolupament de políti-
ques públiques adreçades a la consecució del canvi del model 
productiu, la reindustrialització del nostre model produc-
tiu, l’assoliment d’un altre model energètic mitjançant un 
procés de transició energètica, la recuperació i optimització 
del nostre sistema valencià de la innovació, xarxa d’instituts 
tecnològics i AVI; el suport específic al cooperativisme i 
l’economia social, el foment de la creació de noves empre-
ses i del seu creiximent en negoci i en dimensió, perquè això 
incidix fortament sobre la creació de riquesa i la creació 
d’ocupació de qualitat, la internacionalització de les nostres 
pimes i el desenvolupament cap a la consecució d’un model 
de comerç més equilibrat que incorpore les noves tecno-
logies digitals en les seues estratègies comercials i que es 
desenvolupe en tot el territori .

Totes aquestes línies d’actuació podran o no ser viables amb 
l’ajuda i l’impuls dels programes continguts en el seu pressu-
post tot i comptant que les partides seran executades en la 
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seua totalitat i si després de l’avaluació pertinent es demos-
tra que aquestes actuacions fan avançar els indicadors de 
seguiment en la direcció adequada .

Em permet recordar-li que tenim pendent que es presente 
algun informe sobre eixos indicadors del canvi de model 
productiu que hem demanat reiteradament per activa i per 
passiva i en molts fòrums.

La importància del seu departament ha crescut des d’aquell 
1,96% en 2016 fins al 2,01% que té en este exercici, encara 
que el major creiximent en valor absolut l’ha experimentat en 
el projecte de pressupostos actual en el qual la seua dotació 
s’incrementa un 13,7% .

Així podrien donar-se diverses reflexions. No confiaven al 
principi amb vosté, conseller? El Consell no s’acabava de 
creure que per a canviar el model productiu havia de fer 
apostes pressupostàries en el seu departament? Els seus 
nivell d’execució han descoratjat les persones que havien de 
repartir el pastís pressupostari? És clar que s’ha fet molta 
demagògia amb el tema de l’execució pressupostària. L’han 
atacat a vosté i vosté s’ha defensat com ha pogut, encara que 
ni uns ni altres han donat mai totes les xifres i amb rigor .

Conseller, des del nostre punt de vista executar un pressupost 
no és solament comprometre despeses ni, fins i tot, reconéixer 
les obligacions netes . Cal pagar, conseller, perquè els diners 
roden, augmente la confiança i l’economia funcione.

Així, l’estat d’execució del seu departament a 30 de setembre 
de 2018 és un clar exemple . Ha compromés el 93% del pres-
supost; ha reconegut obligacions per un 62%, però només ha 
pagat un 9,96%. Entenem que açò deuria canviar.

I la pregunta que ens sorgix és, què passarà per al proper 
exercici en eixe suculent pressupost que li han atorgat? Va 
a prendre alguna mesura per a agilitzar la gestió del seu 
departament?

El projecte de pressupost de la Generalitat valenciana per a 
2019 creix un 10,7%, un poc més que l’any passat. Però davant 
del que l’any passat véiem que ara com un llum pressupostari, 
aquest any vegem també que hi ha un llum electoral, un llum 
electoral que creix en el seu departament de forma impor-
tant amb més de cinquanta milions d’euros, 53,7 concreta-
ment en valor absolut, molt per damunt dels creiximents que 
havia tingut vosté i que vosté haurà de responsabilitzar-se de 
la correcta execució d’este quantiós pressupost en un any que 
realment per temps i per configuració en any electoral dóna 
molts més problemes que un exercici normal per a l’execució .

Hauré d’anar resumint . Anem a vore . . . Fa un esforç impor-
tant, com no podia ser d’altra forma, en política industrial . No 
tenim res a dir sobre les dotacions . Mos pareix molt bé que 
es dote en 35 milions la implantació del PEIV, un pla estratè-
gic que ha costat tota una legislatura definir i que ara, bé, hi 
haurà oportunitat de vore si és capaç d’implementar-lo .

Li hem de fer una pregunta sobre les dotacions a Ford 
d’Espanya. Donada la conjuntura i els canvis de tipus tecnolò-
gic i tant pel comportament del consumidor respecte al que 
és la mobilitat, eixes dotacions que s’incrementen, si cap, en 
este exercici, fan pensar que això encaixa en el pla estratè-
gic de la indústria valenciana i que vostés tenen algun tipus 

d’acord o han reflexionat a mitjà i llarg termini pel que fa al 
que és el canvi o la reconversió d’una empresa multinacio-
nal que no deixa de mirar sempre el ROI . Entenem que alguna 
cosa tindran pensada, alguna cosa hauran fet, i m’agradaria 
que ens contestara expressament a eixe tema .

Pel que fa a l’Institut Valencià de Competitivitat hi ha un 
increment . Ens crida poderosament eixe increment de més 
del 24%. Però, clar, hi han hagut estructures paral·leles que 
també tenien competències que s’han desplaçat després a 
l’Ivace . Continuen mantenint-se eixes estructures . És neces-
sari això? És coherent també incrementar el pressupost a 
una entitat que ha mostrat seriosos problemes per executar 
anterior dotacions no tan unflades? També esperem que ens 
conteste a açò.

Res a dir pel que fa a les dotacions de la xarxa d’instituts 
tecnològics. A la fi se n’han adonat, és un tema clau. Ens 
pareixen molt bé les dotacions . I també, en el capítol 
d’eficiència energètica. Ja era hora que apareguera eixa càte-
dra de transició energètica, aportar coneiximent a un dels 
factors clau de la reconversió del model energètic . I també 
celebrem eixa primera dotació per a pobresa energètica .

Per al programa de cooperativisme i economia social, 
només volem dir-li que eixes dotacions siguen coordina-
des amb el sector per al desenvolupament del programa de 
(inintel·ligible)  . . . i cooperatives .

També ens alegra eixa duplicació del programa de recolza-
ment a les pimes, a la internacionalització, que ja anàvem 
nosaltres reclamant des de feia molt de temps i amb fons 
propis . Benvingut, conseller, a l’economia real .

I punxa vosté en este pressupost en comerç . Realment punxa 
no solament perquè baixa la dotació sinó perquè tenim ahí 
temes per resoldre que continuen amb dotacions impor-
tants . No resol el Patsecova . Tenim problemes en temes de 
formació especialitzada . Res a dir en l’estudi estratègic de 
l’omnicanalitat i el comerç rural, qüestions importantíssimes 
per a hui en dia . I regulacions que fan falta per al tema outlet .

I ja per a finalitzar –gràcies, president, per la seua deferèn-
cia– «Ora et labora», nova marca sense nova planificació 
estratègica . És al revés, conseller, primer va l’estratègia i 
deprés és la marca . 

Les dotacions ahí res importen perquè qualsevol camí i qual-
sevol marca és bona per al que no sap on va . Esperem també 
avaluació concreta d’eixos objectius . 

Les dotacions pressupostàries ens han de portar . . . 

El senyor president:

Senyor Almería . 

El senyor Almería Serrano:

 . . .–gràcies, president, un momentet– ens han de portar a la 
consecució dels objectius . Insistim, cal avaluar i dir que les 
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dotacions pressupostàries impacten en els indicadors que 
ens han portar on volem anar. I això és determinant. 

Moltes gràcies, president . 

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Almería . 

I ara, per part del Grup Parlamentari Popular i per un temps 
màxim de huit minuts, té la paraula l’il·lustre diputat senyor 
Vicente Casanova . 

El senyor Casanova Claramonte:

Moltes gràcies, senyor president . 

Moltes gràcies també, senyor conseller . 

Hem escoltat expectants les seues explicacions sobre el que 
vosté proposa com a pressupost de la secció 11 per al proper 
any . 

I, com esperàvem, hem assistit a un discurs carregat de falses 
expectatives, quasi de triomfalisme, com ha vingut fent vosté 
any darrere any des de l’exercici 2016 . 

I com que les xifres no són creïbles, li faré algunes considera-
cions amb dades per tal de posar realisme al seus números . 

En primer lloc, respecte del total del pressupost de la seua 
secció, que efectivament puja un 13,57%, segons la meua fulla 
Excel. Puja això, però estes xifres entenem que són irreals. 

I són irreals perquè els pressupostos d’ingressos de La 
Generalitat estan unflats de forma fictícia amb més de 2.600 
milions d’euros . 

Eixos ingressos ficticis, que no vindran, obligaran a fer reta-
llades en totes les conselleries i que, aplicant proporcional-
ment eixe quasi 12% en la seua secció, vosté haurà de retallar 
52 milions d’euros, és a dir, pràcticament la totalitat del que 
ha pujat el seu pressupost . 

Aixina que, encara que el seu pressupost creix 53 milions, 52 
són ficticis. Caldria que ens diguera quines partides retallarà 
quan els toque ajustar el pressupost i eliminar els ingressos 
ficticis del conseller d’hisenda. 

Però no sols això, senyor conseller. Vosté ostenta, i ja ho han 
dit altres companys, el dubtós honor de dirigir la conselle-
ria que té menys graus d’execució pressupostària en esta 
legislatura . 

No sé per què ha pujat només el 13% el pressupost . Com ja 
li vaig dir l’any passat, podria haver-lo pujat un 100% o un 
200%, perquè total li dóna el mateix si després el deixa sense 
executar . 

Perquè, mire, vaig a resumir-li les dades d’execució pressu-
postària de la seua secció, que inclou alguns dels programes, 

com tots sabem, més importants per a la creació de 
l’ocupació i de l’impuls de la nostra economia . 

Vosté, any darrere any, ha vingut anunciant plans i plans, 
però les xifres posen lletra a la música desafinada que ha 
resultat ser la seua gestió al front de la conselleria . 

He resumit . . ., he fet els números diferents als que ha plante-
jat la senyora García . Jo he resumit els informes d’execució 
per tal de . . ., que a vore si aixina a altres companys els parei-
xen bé els números, que arrepleguen des de l’any 2016 a 
l’any 2018 . Per tant, pagaments . Per tant, ja no cal parlar de 
comprometidos i . . ., sinó pagos, el que ha aplegat, perquè . . . en el 
transcórrer dels anys els compromisos . . ., els compromesos se 
deuen convertir en pagaments . 

Quan estem parlant en anys vista, no cal dir allò: és que les 
ajudes se convoquen enguany i se pagarà l’any que ve . Estic 
parlant des de l’any 2016 . I les dades . . ., i ho he fet sobre els 
capítols IV i VII, que són les transferències que realment 
apleguen als sectors productius i que representen més del 
90% dels seus pressupostos . Eixos números, com ara vorà, 
són . . ., per dir-ho d’una manera suau, són lamentables . 

A nivell global de la conselleria, sumant les xifres dels capí-
tols IV i VII de 2016 a 2018 dels 1 .139 milions que han sumat 
dels pressupostos definitius dels tres anys –GVA Oberta és la 
font que utilitze–, sols ha pagat 346 milions, és a dir, el 30% . 

Ahí s’ha de pagar el 70% del seu pressupost en eixos tres 
anys . Li han sobrat 793 milions dels 1 .139 dels quals ha 
disposat per a fer arribar les ajudes i subvencions als sectors 
productius, a l’ocupació, a la indústria, als autònoms, als 
emprenedors, al cooperativisme . . . 

Comprendrà, doncs, que les xifres que hui ens presenta no 
resulten creïbles . Per més que incremente les partides, eixos 
793 milions d’ajudes que vosté ha disposat en estos tres anys 
no s’han pagat i, per tant, no han aplegat als sectors produc-
tius . ¿Per què hauríem de creure que ara sí que aplegaran? 

Però encara resulta més lamentable si veiem el que ha passat 
en alguns dels programes, com el del Servef, que és el que 
vaig a . . . Si vol després tinc totes les dades fetes, perquè m’he 
entretingut . . ., este estiu no tenia altra faena i m’he entre-
tingut . Mire, vaig a llegir-li . . ., sí, sí, no vaig a . . ., com dic, vaig a 
resumir-li les dades de l’ocupació, perquè vostés trauen pit 
de la baixada de l’atur, mentres que, com ara vorà, la seua 
gestió ha resultat molt deficient. 

Sí, senyor conseller, l’atur afortunadament ha baixat i està 
baixant, però jo diria que ha baixat malgrat vostés. 

Perquè si mirem el conjunt dels tres anys en el Servef, dels 
554 milions pressupostats en total en el programa del Servef, 
de transferències de la conselleria al Servef, és a dir . . ., perdó, 
n’ha pagat 94 . Dels 554 n’ha pagat 94, un 17% . És a dir, que 
no han transferit al Servef 459 milions d’euros, un 83% dels 
554 milions, que haurien d’haver anat al foment de l’ocupació 
dels valencians . Espectacular . Espectacular, senyor conseller . 
Espectacular i trist, molt trist . 

Com dia, podria resumir les dades d’altres programes, els 
tinc tots, però no em dóna temps. En qualsevol cas, les xifres 
globals resumixen la seua gestió i parlen per elles mateixes, 
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perquè, amb eixes xifres, el seu discurs, els seu quasi triomfa-
lisme queda perfectament retractat . Caldria quasi, quasi que 
acabara i li diguera: no hay más preguntas, señoría. 

Però, no obstant això, sí que voldria fer-li’n algunes, sobre-
tot que mos done alguns aclariments, que alguns companys 
ja han fet, perquè puguem entendre millor el seu pressupost . 
I són els següents: ¿per què augmenten en un 9,5% els gastos 
de personal, capítol I? ¿Ens pot explicar per què augmenten 
els gastos corrents en un 38,4%? 

Quan és evident que està pujant la sinistralitat laboral pareix 
poc . . . pareix poc l’esforç que preveu en esta matèria . ¿Quins 
objectius i pla d’acció plantegen per a reduir l’accidentalitat? 

¿Per què baixen les transferències al Servef en 8 .150 .000 
euros, un 5,8%? 

En consum, ¿per què reduïxen les ajudes a les OMIC i a les 
federacions i associacions de consumidors? 

¿Per què ha desaparegut la línia de transferència a l’Ivace per 
a recolzar projectes d’inversió en economia social que l’any 
passat estava dotada en 2 .400 .000 euros i que en conse-
qüència també ha desaparegut de l’Ivace, que és la línia 
S0349 de l’any passat? 

¿En què s’han basat per a valorar la segon fase de la implanta-
ció del pla estratègic de la indústria valenciana i quins criteris 
tenen prevists per a adjudicar les ajudes als sectors? 

¿Per què han duplicat les ajudes previstes en els convenis 
amb les federacions de comerç i quins seran els beneficiaris? 

¿Les ajudes per a la industrialització de les comarques són 
per a la millora de polígons? Si és aixina, les xifres previs-
tes són superiors a les subvencions aconseguides per a l’any 
2019 en la resolució d’enguany . ¿Pensen tornar a convocar 
ajudes o són les que ja s’han adjudicat en el 2019?

En eixe sentit, ¿la partida de l’Ivace d’ajudes a la finalització 
–que vosté ha citat– de polígons industrials és per a oferir 
ajudes als que es van quedar fora? ¿Podran optar a ajudes 
municipis de les comarques que van tindre les ajudes en el 
2017, com els Ports, el Maestrat, la Safor, la Vega Baixa? 

¿Per què reduïxen sensiblement la línia de l’Ivace S0371, 
de recolzament a l’empreniment innovador? I, ¿per què han 
desaparegut les ajudes nominatives als CEEI de la Comunitat 
Valenciana? 

¿Sap vosté el fort malestar que tenen estos centres . . . –ja 
m’he quedat sense veu– que han passat de tindre dos milions 
d’euros nominatius a desaparéixer dels pressupostos dels 
anys 2018 i 2019? 

Acabe perquè . . . –pose’m un poquet d’aigua– . Sí, simplement 
voldria fer un comentari . . . (Tus) Perdó, senyor president, 
necessite un Kit Kat . Que dic que sí que voldria fer un comen-
tari, perquè resulta sorprenent que vosté en el conjunt del 
pressupost, en tots els programes té un total de 95 línies 
–m’he entretingut en contar-les–; d’elles 54 –el 57% de les 
seues línies pressupostàries– són de concessió directa, allò 
que tant criticaven . La pregunta que u se fa és: ¿cal regar 
l’hortet l’any electoral? 

Ja sé que són preguntes, però m’agradaria que me les poguera 
aclarir i, sobretot, que ens concrete quines són les retalla-
des que aplicarà al pressupost per la no materialització dels 
ingressos ficticis del senyor Soler i que per a la seua conselleria 
poden suposar una xifra respectable de 52 milions d’euros, un 
12% del seu pressupost, pràcticament el que vosté puja . 

Moltes gràcies . 

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Casanova . 

I, ara, per part del Grup Parlamentari Compromís, per un 
temps màxim de huit minuts, la il·lustre diputada senyora 
Teresa García té la paraula . 

La senyora García Muñoz:

Moltes gràcies, senyor president . 

Ens trobem davant dels últims pressupostos de la legisla-
tura i està bé que parlem dels pressupostos com a la previ-
sió econòmica per a l’any vinent, però vist que són els últims 
també ens agradaria parlar dels resultats en les polítiques 
que han produït estos resultats . 

Durant estos tres anys hem consolidat un nou model econò-
mic que la setmana passada es traduïa en la signatura de 
l’acord dels pressupostos del 2019 entre el govern i Podem, 
reforçant les polítiques del botànic i apostant per la cohesió 
social i el reforç de l’economia productiva . 

En tres anys i mig hem deixat enrere un model de despilfa-
rro, corrupció i especulació, i ara estem parlant i ens trobem 
parlant de previsions econòmiques per a l’economia de 
les persones, per a una economia més inclusiva i que no se 
deixa a ningú darrere; d’una economia real amb uns sectors 
productius i un teixit empresarial competitiu que genera 
riquesa i ocupació, i també d’una economia més sostenible . 

En 2016, els pressupostos referits als sectors productius 
augmentaren en un 6,2%; en 2017, en un 9%; en 2018, en un 
6,6%, i enguany, en un 13,7% més . Per tant, hem passat de 317 
milions a 444, un 40% més que se traduïx en accions polítiques 
que reforcen projectes reals tant en pressupost com en execu-
ció . Perquè una cosa és l’execució i altra cosa és quan s’arriba a 
pagar, i entre el que . . ., on acaba les competències de la conse-
lleria d’economia i comencen les d’hisenda és quan comencem 
a vore el drama que està patint aquesta regió, aquesta comu-
nitat autònoma en un sistema d’infrafinançament com el que 
tenim, que fa que hisenda no puga respondre a les seues obli-
gacions en el temps i la forma que requeririen . 

Volem començar parlant en primer lloc de l’atenció a les 
persones que estan buscant un lloc de treball, perquè ente-
nem que ací els resultats són positius i són efectivament per 
a tindre’ls en compte . 

En 2019, Labora consolida les polítiques d’ocupació com a 
un eix central d’aquest Consell . I hem de tornar la visió a tres 
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anys enrere . Quan el Partit Popular va perdre les eleccions 
en 2015, la taxa d’atur dels valencians menors de vint-i-cinc 
anys era del 56,6%, un de cada dos joves . En 2015, també, 
els nivells salarials dels valencians eren un 12% per sota de 
la mitjana espanyola i només un 8% dels contractes que es 
produïen eren indefinits. I, a pesar d’aquesta realitat, en 2015 
també ens vam trobar amb la no execució pressupostària del 
Servof i amb la paralització del pla de Garantia Juvenil .  

Amb el nou Consell, les coses han canviat radicalment . En el 
marc dels plans Avalem Joves i Avalem Joves Plus, després de 
tres anys tenim resultats molt positius: des de la implementació 
del pla, en maig de 2016, fins a setembre de 2018 s’han imple-
mentat prop de 573 .000 accions d’inserció a menors de trenta 
anys i més de 35.000 beneficiaris joves d’ocupació i formació. 

Açò es traduïx també que en eixe mateix període el nombre 
de persones inscrites en la Garantia Juvenil ha crescut fins a 
102 .374 persones, i els resultats efectivament són visibles: 
la desocupació EPA entre la joventut ha descendit un 30%, 
l’ocupació entre els joves ha crescut un 12,6% des de la imple-
mentació d’aquestos plans i, anàlogament, l’atur registrat entre 
les persones menors de trenta anys ha caigut quasi 17 punts des 
de l’inici del pla, resultats directes sobre les persones . 

També són positives les dades de l’Avalem Experiència, més 
d’1.065.000 accions d’inserció i més de 65.500 beneficiaris 
en accions d’ocupació i formació des de juny de 2017 . També, 
traduïdes a dades EPA, la desocupació en les persones entre 
30 i 64 anys ha descendit un 14,1% i l’ocupació ha crescut un 
4,6% des de la implementació del pla Avalem Experiència, a 
primers de juny de 2017 .

Per tant, des que se proposa una previsió econòmica 
d’execució fins que se tenen els resultats, estem veient que 
efectivament les polítiques d’aquest Consell funcionen .

Encara queda molt per fer i en particular amb els col·lectius 
més vulnerables, però els resultats de les polítiques d’ocupació 
són molt positives . I avui hem de tornar a remarcar-les .

La major reducció de l’atur en Espanya s’ha produït en el País 
Valencià, amb 2 .900 persones . Som en este moment líders 
en la creació d’ocupació, amb 40.000 noves afiliacions, tres 
voltes per damunt de la mitjana de l’estat espanyol .

I és més, el mes d’octubre d’enguany ha marcat unes xifres a 
nivell d’atur de l’any 2009 . Per tant, són xifres molt positives 
dintre de la nostra economia .

En segon lloc, també, dintre dels blocs d’acció d’aquesta 
conselleria, el reforç als sectors productius ha tingut els seus 
resultats . Un pressupost que ha augmentat en 51 milions, 
fins als 184 milions d’euros el reforç al pla estratègic de la 
indústria valenciana .

Un 38,3% més que l’any passat, ja havia augmentat un 13,6% 
més, que s’està traduint en l’ampliació dels sectors indus-
trials a atendre, amb els d’envasos i embalatges, les arts gràfi-
ques, els productes infantils i la servindústria, units als que ja 
entraren les ajudes en el 2018 .

I efectivament una atenció a les pimes industrials valencianes 
que han sol·licitat més de 30 milions i que enguany podran 
vore ateses les seues peticions .

Igualment ocorre amb les ajudes dels polígons industrials, 
que se reserva una partida de 36,9 milions d’euros, un 54,2% 
més que en 2018. I per tant, això també té resultats quant als 
números de la indústria valenciana . 

Per què? Perquè el PIB del País Valencià a nivell industrial 
ha passat del 17% en l’any 2015 a un 20% en aquesta legisla-
tura . Per tant, seguim treballant per a produir resultats posi-
tius en els sectors productius valencians .

La tercera gran aposta dintre d’aquesta conselleria és 
l’atenció al sistema d’innovació valencià, que efectivament 
des de l’any 2013 en què el pes de la despesa pública en 
I+D+I dintre del PIB era de l’1,2%, s’ha augmentat el pressu-
post de l’Ivace per tal de recollir en estos pressupostos del 
2019 els 21 milions d’euros per al foment de l’I+D+I empre-
sarial i els 11 milions d’euros per a la partida per als centres 
tecnològics que consoliden un pressupost de 47,85 milions 
d’euros, augmentant els 36 milions que dedicàvem en 2018 .

Per tant, estem reforçant el sistema de la innovació valen-
ciana, per tal d’entendre que la inversió en I+D+I té conse-
qüències directes en l’ús eficient dels recursos, en la compe-
titivitat de les empreses i en la creació d’ocupació de qualitat, 
coses que a la resta d’Europa ja estan fent-se des de fa temps, 
però que fins ara, fins que no ha arribat el Botànic, no hem 
pogut fer en el País Valencià .

I per acabar, sí que voldria destacar també l’augment que s’ha 
produït en les partides que tenen a vore amb l’energia . És la 
part del pressupost, dintre de la seua conselleria, que més 
augmenta, amb un 69,2% més, amb quasi 20 milions d’euros, 
que va a permetre als ajuntaments, per exemple, comptar 
amb una línia de 2,85 milions per a l’estalvi i l’eficiència ener-
gètica en l’enllumenat públic .

Amb una aposta també per la mobilitat sostenible i el vehi-
cle elèctric en 858 .000 euros, amb dos milions d’euros per al 
foment de la mobilitat sostenible .

Però volem destacar que aquest esforç pressupostari que s’està 
fent en este exercici no pot fer més que augmentar, perquè 
la transició energètica és el gran repte de futur, no només del 
sector productiu valencià, sinó del sector productiu a nivell 
europeu . Per tant, estos 20 milions d’euros em semblen . . .

 
(Ocupa la presidència la vicepresidenta senyora María Sabina 
Escrig Monzó)

 
La senyora vicepresidenta:

Senyora diputada, vaja acabant .

La senyora García Muñoz:

Acabe, acabe . Em semblen una xifra tímida per a tot el que cal 
per a poder afrontar aquestos reptes .

Moltes gràcies .
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La senyora vicepresidenta:

Moltes gràcies, senyora diputada .

I ara, per part del Grup Parlamentari Socialista, senyora 
Hernández, té vosté huit minuts .

La senyora Hernández Sánchez:

Muchas gracias, señora presidenta .

Muchas gracias, señor conseller, por venir a exponernos 
cuáles son las previsiones presupuestarias para 2019 de su 
conselleria .

Creo que voy a entrar directamente a comentar el presu-
puesto y algunas de las cuestiones que me surgen o que nos 
han surgido al ver cuáles son las partidas que se han incluido 
para el próximo año .

Por nuestra parte, desde el Grupo Socialista, nos felicitamos 
del cambio en la financiación de los institutos tecnológicos. 
Yo creo que era evidente que son una parte fundamental del 
sistema valenciano de innovación, para hacer llegar la inno-
vación a las pymes .

Y que se aumenta esa partida de fondos propios de 17 millo-
nes, que teníamos el año pasado, a 27 millones este año, 
mientras que la partida que se financia con fondos propios 
y fondos Feder pasa de 21 a 20,75 millones, con lo cual creo 
que este incremento es bastante reseñable .

Era un incremento que estábamos pidiendo durante toda la 
legislatura, sobre todo por el difícil encaje que tenía la finan-
ciación con fondos Feder de los institutos tecnológicos, 
debido al cambio en la aplicación de los fondos europeos . 
Creo que esta apuesta por el sistema valenciano de innova-
ción es reseñable y se debería destacar .

Además, también nos felicitamos por que se comience a 
trabajar con un departamento de estadística, porque cree-
mos que es fundamental que haya datos para determinar las 
estrategias y los planes a seguir .

Creemos que si no hay datos para establecer las estrategias, 
muchas veces se está trabajando basado en intuiciones o en 
lo que vienen a decir unos grupos u otros . Y creo que de esta 
manera se podrá hacer de manera más profesionalizada la 
toma de decisiones dentro de cualquier estamento público .

Sí que quisiéramos que estos datos sirvieran también para 
evaluar las políticas que se impulsan y que se establecie-
ran una serie de indicadores que determinaran si se está en 
la línea correcta o no, porque esto hasta ahora no se está 
haciendo no solo en su conselleria sino en general, y creo que 
se podría aprovechar este departamento de estadística para 
continuar por esta línea .

Me surgen algunas dudas, por ejemplo, respecto a las ayudas 
de los polígonos, y creo que alguien se lo ha preguntado antes 
también . Tal y como se explicó el año pasado, las ayudas de 
los polígonos eran bianuales .

Supimos cuál era el reparto establecido, de acuerdo a las 
subvenciones que había pedido cada ayuntamiento, pero no 
coinciden las ayudas en los dos años, entre 2018 y 2019 .

Quisiera saber a qué se debe este reparto y si creen que se 
van a poder justificar todas las ayudas que se han solicitado, 
ya que salieron en julio, y al ser ayudas públicas cedidas a 
ayuntamientos, se tienen que licitar. Si creen que va ser sufi-
ciente el plazo de justificación para que se pueda ejecutar 
este presupuesto y pagarlo .

Respecto al departamento de energía, a mí me han surgido 
algunas dudas al ver el presupuesto . En primer lugar, 
es cierto que sube un 69% el gasto general, pero sube 
1 .300 .000 euros el gasto de personal, un 61,30% . Sin 
embargo, en las cifras del desglose de personal no parece que 
haya una variación .

Quisiera saber a qué se debe ese aumento de 1 .300 .000 
euros en gasto de personal, en capítulo I, dentro de «ener-
gía» . Y también a qué se deben los gastos de funcionamiento, 
que aumentan un 235% y que estas dos partidas son un 25% 
del aumento del gasto total de «energía» para este año .

Asimismo, respecto a las ayudas para el comercio, también 
damos la enhorabuena a que se incluya el comercio electró-
nico y que por fin se esté se esté dando un impulso desde la 
conselleria a la digitalización .

Ya que nosotros siempre hemos defendido que a partir de 
ahora tiene que convivir tanto el comercio físico como el 
comercio digital, si no va a ser imposible que el pequeño 
comercio aguante en el contexto en el que estamos de 
competencia .

Quisiera saber –ha hablado del plan de digitalización del 
comercio electrónico– a cuánto ascenderán estas ayudas 
y los planes de fomento, ya que se nombran en muchos de 
los objetivos y de las fichas que tenemos con los diferentes 
gastos de la Dirección General de Comercio, pero no se espe-
cifica cuál va a ser el montante que se va a destinar específi-
camente a comercio electrónico o que está previsto que se 
destine .

Asimismo, también creemos que es reseñable que se 
aumente, que se duplique el presupuesto destinado al plan 
estratégico de la industria valenciana, pero vemos que se 
aumentan sectores que el año pasado no estaban incluidos .

Quisiéramos saber cuáles son los criterios con los que se 
concederán las ayudas y por qué se han elegido esos sectores 
o por qué se han ampliado a esos sectores que están inclui-
dos dentro del plan estratégico de la industria valenciana .

Por otro lado, creemos que es positivo que se mantenga la 
ayuda de dos millones de euros para trabajadores autóno-
mos, porque es una manera de fomentar el emprendedu-
rismo y la consolidación empresarial, ya que daba ayudas a 
las cuotas de autónomos de tercer y cuarto año . Pero vemos 
que se mantienen dos millones de euros, cuando el año 
pasado se agotó la cifra y se quedaron muchos autónomos 
fuera, porque no hubo presupuesto suficiente.

Además, el año pasado hubo una línea de ayuda para entida-
des empresariales multisectoriales y de carácter comarcal, 
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cuyo presupuesto solo se pudo agotar en una quinta 
parte, porque no hay muchas entidades multisectoriales y 
comarcales .

El año pasado había 500 .000 euros de ayuda . Este año se ha 
aumentado las entidades de gestión de los polígonos, pero se 
ha disminuido 450 .000 euros .

Quisiera saber qué baremo han tenido en cuenta para incluir 
también a las entidades de gestión de los polígonos, y por 
otra p parte cuándo está previsto que se desarrolle regla-
mentariamente la ley, para que se puedan organizar las enti-
dades de gestión de polígonos, tal como está cubierto en este 
apartado .

Por último… Bueno, no, me queda un minuto, vale . También 
respecto al programa Avalem, durante el último año flexibi-
lizaron las condiciones de Avalem destinados a empresas, 
porque son los que han tenido poco éxito en las convocato-
rias . Casi todo el presupuesto ha ido a Avalem Plus, al desti-
nado a ayuntamientos .

Quisiera saber, como más o menos se mantienen las parti-
das de Labora, del antiguo Servef, si se van a continuar con 
esta flexibilización de las condiciones de Avalem para conse-
guir que las empresas realmente puedan disfrutar de estas 
ayudas destinadas a la contratación de jóvenes y mayores, tal 
y como están destinados en los diferentes Avalem .

Y por último, respecto al Ivace, es cierto que se vuelve a 
aumentar un año más el presupuesto que va a gestionar 
Ivace, pero solo hay un aumento del 3,05% del personal . La 
señora Company, cuando compareció aquí, en la comisión de 
industria, reconoció que había cuellos de botella en la gestión 
del Ivace por falta de medios .

Creo que también se lo ha preguntado algún compañero 
anteriormente, ya que siguen aumentando el presupuesto 
año tras año, pero no aumentan los medios humanos, si han 
pensado alguna manera para intentar agilizar la tramitación 
de todos los programas y ayudas que lleva el Ivace .

Por mi parte, nada más . Muchas gracias .

(Ocupa la presidència el president senyor Jorge Bellver Casaña)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyora Hernández .

Senyor conseller, per a contestar .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Quant de temps tinc? Mitja hora, no? Perquè per a conte-
star-ho tot . . .

El senyor president:

Quinze minuts (rialles) .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Va ser molt complicat .

Bé, anem . . . (Inoïble per raons tècniques) Perdó, que he sentit 
ací, doncs no les haguera sentit . Jo el primer que vull dir és 
que he vist intervencions molt metonímiques . És a dir, agar-
rar el text com a pretext . És a dir, no he vist una transversa-
litat, no he vist un conjunt del pressupost a l’hora de poder 
parlar .

I després, moltes contradiccions . De manera genèrica, pres-
supostos d’ingressos ficticis, i després parlen que no execu-
tem els pressupostos. I això ho he vist també en molts mitjans 
de comunicació .

Per tant, anem a vore, ens haurem de centrar una miqueta 
que quan interessa parlar de ficticis, parlem de ficticis, i quan 
en un moment determinat no s’executa una cosa del pres-
supost, parlem d’això, no? Doncs no, confluïm, siguem una 
miqueta més seriosos i rigorosos en això.

Execució, que m’han parlat Ciutadans i el Partit Popular . 
(Veus) Anem a vore, n’hi ha una qüestió i és que s’ha de xafar 
un poquet realitat i s’ha de no parlar tant de virtualitat . 
Pregunten als instituts tecnològics com estaven en el 2015 
i com estan ara . O pregunten a molts dels seus ajuntaments 
si estan cobrant o no estan cobrant, per allò dels pagaments. 
Pregunten .

Perquè vostés sempre els agrada parlar de l’any en curs, 
encara que vosté ha fet una suma dels tres anys . Doncs, mire 
–acabant– de la secció 11 la conselleria deu 4 .727 .633,46 
euros a 31 de desembre de 2017, l’Ivace deu 10 .799 .000 a 31 
de desembre de 2017 i el Servef 569 .256,01 a 31 de desem-
bre de 2017 . Val? Vull dir, simplement dades .

Una altra cosa és el 2018, però el 2018 hem de vore 
l’execució i ho ha dit molt bé la representant de Compromís . 
És a dir, allò que ha de fer la conselleria que és compromisos 
i execució bàsicament, 95% de compromisos a 30 d’octubre 
excel·lent, 70% d’OK, d’obligacions, excel·lent .

Sí que és de veres que anem als pagaments, que vostés 
sempre cauen per la dreta i van als pagaments quan els inte-
ressa . Si els interessara, doncs, vore el treball que s’està fent, 
doncs parlaríem d’una altra manera. Però sobretot vaig ahí.

Pregunten als instituts tecnològics si estan cobrant en temps 
i forma o fins i tot abans de. Pregunten a molts dels seus 
ajuntaments . A Ibi, per exemple, a vore si va pagar en temps 
i forma l’Ivace els tres milions dels polígons industrials, o 
a Castalla –Ciudadanos– el 1 .600 .000 euros que va pagar 
en temps i forma quan van desenvolupar les polítiques de 
millora de polígons industrials .

Parlen de l’atur. Hui primera comunitat autònoma en baixar-
lo . Ho han dit, 2 .928 persones . Baixa en tots els sectors, 
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en tots els sectors menys en serveis i en tots els col·lectius 
d’edat i gènere . Per tant, crec que s’ha de posar en valor .

Després em van preguntes . El senyor Casanova, personal, 
energia, necessitem en energia, economia, que ho he expli-
cat en la meua intervenció. Però com que això d’escoltar 
sembla ser que costa, doncs . . . I he dit per a què . He dit per al 
futur institut d’estadística, en economia i he dit perquè per a 
energia fa falta, doncs, per a la revisió del pla eòlic, per a tot 
el tema d’energies renovables, etcètera, etcètera . I també 
conteste, en principi puja molt l’energia, 25 persones el que 
pretenem . Els que puguen incorporar-se .

En el tema de corrents . En el tema de corrents també puja i 
bàsicament en l’àmbit de política industrial perquè ahí hem 
de traure el plec de condicions, hem de contractar el tema 
per a la revisió energètica i això no val pocs diners. Per posar 
un exemple .

En el tema de transferències del Servef . Ho he explicat també 
en la meua intervenció . Eixos huit milions menys és perquè 
hem esgotat tot el que ens correspon com a comunitat autò-
noma en el POEJ, és a dir, si mirem hem fet bé la gestió abans 
de . El que passa que posar en valor alguna cosa costa a alguns 
i a algunes. Però eixa és la realitat.

I he dit que si els Sepe ens concedix més diners, eixe 8% que hem 
d’aportar l’aportarem i seguirem pagant abans de . Pregunten 
a tots els ajuntaments si els 101 milions d’euros de l’Avalem 
Joves Plus els han cobrat i està executant-se . O els 50 milions de 
l’any anterior els han cobrat abans d’executar-se . Per què no ho 
pregunten això? Perquè no interessa, no interessa.

No reduïm comerç . No reduïm comerç, puja un 4,2 . El que 
passa que vostés han de vore i ho he explicat també que n’hi 
ha 10 milions, que respecte als decrets lleis que aprovem 
d’assumpció del deute, en estos moments que s’ha fet una 
part de la faena han passat al deute i passem a hisenda .

I què passa? Eixos 10 milions també els podem gaudir dintre 
del pressupost . Aleshores puja comerç en el seu conjunt . 
Aleshores, cal analitzar el pressupost, perquè de vegades un 
es soprén . L’1,9 milions d’economia social passen a l’IVF . Són 
préstecs i passen a l’IVF i això també ho hem de deixar clar.

Les ajudes a comerç, a la digitalització que també plantegen, 
tenim més de 2,5 milions de manera transversal dintre del 
pressupost en comerç . Apareixeran en les ordres, apareixe-
ran també en les ajudes que donem a les associacions, perquè 
serà conditio sine qua non el fet que comence en el comerç 
minorista, en el xicotet comerç, a treballar en l’àmbit de la 
digitalització. I això apareix 12 milions, 12,5 milions per al 
quinquenni 2018-2023, que això ho reflectix el pla d’impuls.

Perquè nosaltres fem plans amb diners i estem intentant 
revertir-los en cadascun dels pressupostos . No alguns que 
fan lleis i no posen diners, o fan plans i no posen diners . 
Nosaltres sí .

Polígons, una altra qüestió que plantegen . Anem a vore, per 
qüestió de la llei de contractes enguany van a tenir molts 
problemes molts ajuntaments en la seua execució .

Aleshores, hem fet un plantejament d’incrementar la 
línia de polígons per al 2019 i estem buscant possibilitats 

tècnico-jurídiques per a vore com podem fer que eixos ajun-
taments seguisquen executant el seu projecte, perquè no 
tenen perquè pagar-ho els empresaris i empresàries dels 
polígons i la ciutadania, per buscar una solució que, més o 
menys, ja la tenim tècnica i jurídicament clara, per a traure 
ajudes també a principis del 2019 per als mateixos polígons 
per acabar-ho . Perquè, en el trienni acabem el cercle o el 
cercle de poder ajudar a totes i cadascuna de les comarques .

I després els CEI, que també he sentit . Concurrència compe-
titiva, perquè són fons europeus i, com que són fons euro-
peus, un ha de presentar un bon projecte i sobre eixe bon 
projecte o el projecte que presente té ajudes en funció del 
que presente .

Per tant, crec que no s’ha de generalitzar quan única i exclu-
sivament pot ser que només n’hi haja un problema en un 
CEI determinat que sap clarament que no ha fet les coses 
com hauria d’haver-les fet . Encara que estem oberts a seguir 
treballant per a poder millorar la seua situació .

Anem a vore, senyor Almería, eixa pregunta un poc capciosa 
que no creien en vosté, que me la faça vosté, doncs, en 
sembla un poc sectari, li ho he de dir aixina . Perquè vosté 
sap que a principi de legislatura ací en este territori teníem 
unes emergències . I eixes emergències eren l’àmbit social, les 
persones .

I, per tant, els poquets diners que tenim en l’àmbit de finança-
ment i altres, havien d’anar a les conselleries on realment 
tenen més necessitat. I això vosté ho hauria de saber. No és 
una qüestió de creences o no creences, és una qüestió que hi 
ha transversalitat, n’hi ha conjunt i estem en un Consell que 
vol sumar .

Vull dir, per tant, jo pense que les emergències, doncs, eren 
prioritàries, peremptòries i després, en la mesura de les 
possibilitats, nosaltres anem marcant les línies de treball en 
altres àmbits . I per a mi este àmbit és importantíssim, no?, 
per què l’àmbit dels sectors productius que genera ocupació, 
ocupació estable de qualitat és fonamental .

Després, senyora Rosa, no sé si ja li he contestat pràctica-
ment en tot, perquè moltes de les qüestions eren semblants 
a les preguntes que m’han fet, doncs, pràcticament quasi tots 
els grups. Però jo diria que estem executant molt bé el pres-
supost de tots els anys, ja hem vist que en números no anem 
malament .

I després, si parlem del tema de posar en valor la gestió de 
fons europeus, a mi m’agradaria que a esta conselleria se la 
posara en valor, perquè ha executat moltíssims fons euro-
peus i, a més a més, he de dir que també n’ha justificat ja 
molts de cara a Europa . Sense anar més lluny, l’Ivace 80 
milions dels 118 que li corresponen fins el 2023 i estem en 
2018. Aleshores, doncs, això també jo crec que caldria posar-
ho en valor .

L’Avalem que em preguntava la senyora Noèlia, doncs, clar 
que sí. L’Avalem de cara a empreses flexibilització total. És 
a dir, que sí que estem treballant en eixa línia i anem a fer 
factible que tots els diners que puguen ajudar també per a 
millorar el que hi haja gent que puga estar treballant en les 
mateixes empreses i, a més a més, formant-se en eixa línia, 
fantàstic .



Comissió d’Economia, Pressupostos i Hisenda  ¦  05-11-2018 Pàg. 1770

Fins al punt que els he dit una cosa en la meua intervenció que 
volem que siga pilot i és l’ajuda a cinc instituts tecnològics de 
100 .000 euros per part del Servef per a intentar que hi haja 
una connexió de transversalitat i flexibilitat per a la inserció 
laboral i formació en els mateixos instituts tecnològics.

Bàsicament per què? Perquè tenim en els instituts tecnolò-
gics maquinària avançada que pot ajudar-nos a què la gent 
que es puga formar ahí puga inserir-se laboralment amb 
molta més facilitat i en funció de la necessitat real que tenen 
els sectors productius . Mentre que, per exemple, en l’àmbit 
d’eixa formació dual educatiu estem molt més encorsetats .

Anem a fer este projecte pilot en cinc instituts tecnològics i 
a vore si ens ajuda . Jo crec que en poc temps anem de deixar 
de parlar de formació dual, de formació professional dual . 
Perquè anem a buscar la fórmula que realment faça facti-
ble que la formació, atenent a les necessitats dels sectors 
productius, siga molt més flexible i més viable i més connec-
tada. Vull dir, i això doncs pense que és important.

I després, sí que és de veres, el tema que vosté diu de 
l’estadística . L’estadística és fonamental i estava abandonada . 
Havien fet desaparèixer fins i tot l’institut, perquè interes-
sava no treballar des del màxim rigor, des del big data . I nosal-
tres estem treballant per a això tancar-ho i fer polítiques 
des del rigor. Això és bàsic, perquè si no generes polítiques 
des del rigor amb l’estructura pertinent, doncs, al final són 
tot ocurrències . I anem tenim ocurrències i passen les coses, 
doncs, que probablement ens passen .

El tema que planteja sobre la incorporació de nous sectors, 
eixos nous sectors van dintre del Pla estratègic de la indústria . 
És a dir, n’hi ha 15 meses, i n’hi ha ara 14 sectors incorporats i 
formen part també de les meses o dintre del Pla estratègic de 
la indústria. Els hem incorporat, per això n’hi ha ara 14 sectors.

I en el tema dels autònoms, anem a seguir incidint en eixes 
ajudes . Torne a repetir que, encara que no és una competèn-
cia directa de La Generalitat, nosaltres sí que volem ser un 
pal que puga ajudar als autònoms en allò que puguem, en el 
quart i cinquè any que ja ho hem tret i, per tant, ara també, 
doncs, anem a tornar a traure les ajudes perquè també 
puguen incorporar-se .

Tenim dos milions, ens agradaria tindre’n més, però pensem 
que en un moment determinat, doncs, s’ha de potenciar proba-
blement més els sectors productius o la indústria o l’energia en 
estos moments, que a la millor estar treballant en eixa línia .

I després també pense que m’han fet una pregunta al voltant 
de per què reforcem en comerç exterior les pimes . Estem 
reforçant-les des del primer moment . És a dir, el noranta 
huit coma no sé quants per cent de les nostres empreses són 
pimes . I la conselleria d’economia sostenible si ha fet alguna 
cosa des del primer moment, des del minut zero, és donar 
suport a la pime .

I, per tant, ara el que passa és que ho matisem més encara i 
anirà directament eixa ajuda en comerç exterior a la pime . 
Perquè volem que cada vegada hi haja més pimes que puguen 
exportar, que puguen anar fora .

D’ahí tenim un projecte que és un projecte que jo crec que està 
funcionant molt bé i que està fent que cada any n’hi haja més 

empreses que exporten, que és el programa Comença a expor-
tar que estem fent amb connivència a l’Icex i les cambres de 
comerç . I eixe programa està fent que moltes empreses que 
són xicotetes –de tres, quatre i cinc treballadors– comencen a 
anar fora. I això és positiu, és positiu. Per tant, des d’este àmbit 
el que volem és reforçar-ho encara més .

I ho deixe ahí .

El senyor president:

Molt bé .

Doncs, moltes gràcies, conseller .

Comencem ara els torns de rèplica . Senyora García, per un 
temps màxim de cinc minuts té vosté la paraula .

La senyora García González:

Gracias, de nuevo, señor presidente .

Señor conseller, mire, hay dos afirmaciones que no se pueden 
negar aunque no le guste escucharlo . Los presupuestos son 
ficticios desde que llegaron ustedes al gobierno, eso no es 
ninguna novedad . Y la ejecución de esos presupuestos en su 
conselleria no es que no sea envidiable, es que ni en tiempo ni 
en forma pueden ustedes sacar pecho . (Algú tus) 

Puede usted decirlo del color que quiera pero la realidad es 
la que muestran los números; ahora, bien, si usted me dice 
que los números que hemos aportado son tan ficticios como 
el presupuesto pues ya tendremos que hablar en otros térmi-
nos porque están extraídos de la información que propor-
ciona La Generalitat . 

Bueno, le decía que iba a intervenir en este tiempo hablando de 
empleo y le digo que en su acuerdo firmado con Podemos ponen 
como valor la creación de puestos de trabajo, la reducción de 
desempleo y, desde luego, la lucha contra la precariedad . Pero a 
tenor de los números que podemos ver en los presupuestos no 
acertamos a ver cómo van a materializar esos objetivos . 

Mire, en los anteriores presupuestos, los de 2018, su previ-
sión de creación de empleo es de 86 .000 nuevos emplea-
dos, y en cuanto al presupuesto del Servef para 2018 la cifra 
asciende a 341 millones de euros . Sin embargo, todos sabe-
mos que el empleo que se crea en la Comunidad Valenciana 
sigue siendo precario y de mala calidad, con más empleo 
temporal y con bajos salarios .

Señor conseller, los datos que ofrece UGT acerca del último 
trimestre indican que el empleo generado es más frágil y con 
mayor rotación, lo que dificulta conseguir tanto empleos 
como salarios dignos . Y en esa misma línea se encuentran 
también informes de expertos, hablo de BBVA Research, 
que apuntan a que el reto de la Comunidad Valenciana sigue 
siendo crear más y mejor empleo . 

Es cierto que los últimos datos de desempleo de este mes 
de octubre indican que tenemos 3 .000 parados menos, pero 
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sigue siendo empleo precario y temporal . La construcción y 
la industria son los sectores que más ocupación han creado, 
mientras los contratos indefinidos firmados son únicamente 
un 11,16% del total . Además, no sigue la misma línea en toda 
la Comunidad Valenciana ya que en Alicante, en la provin-
cia de Alicante, ha seguido creciendo el paro con 2 .133 
desempleados más. Es decir, yo creo que la afirmación «El 
reto de la Comunidad Valenciana sigue siendo crear más y 
mejor empleo» es algo en lo que deberíamos estar todos de 
acuerdo, pero los números que vemos no nos tranquilizan . 

A nuestro grupo Ciudadados nos gustaría saber si los esfuer-
zos que han realizado para lavar la imagen del Servef trans-
formándolo en el nuevo Labora han tenido repercusión en 
el nuevo presupuesto del Servef, que dispone ahora de un 
importe de 332 millones de euros frente a los 341 millones 
con los que contaba en 2018 . Por consiguiente, el objetivo es 
crear solamente 50 .000 puestos de trabajo . 

Por ese motivo, cuando el programa 322 .50, Servicio 
Valenciano de Empleo y Formación, con una dotación de 132 
millones de euros, 8 millones menos que el año pasado, nos 
dice textualmente: «Tiene por objetivo aumentar las oportu-
nidades de empleo y la estabilidad del mismo a través de las 
políticas activas de empleo, etcétera», ¿qué cree usted que 
debemos pensar? ¿Qué pueden pensar los valencianos? Quizá 
pueden suponer que usted ha pensado: como los fondos (algu 
tús) que me aportaba Europa han disminuido pues disminuyo 
mi aportación . ¡Vamos!, no es que lo haya pensado usted, es 
que lo ha dicho en su discurso que como no vienen fondos de 
Europa, que lo ponga el SEPE, que vengan de esa partida de 
1.300 millones ficticios a los que suelen echar mano. 

Total, que no me ha quedado claro si para usted la apuesta 
por el empleo es un tema de este Consell, de los fondos euro-
peos, o del Servicio Publico de Empleo Estatal, el SEPE, que 
usted ha nombrado . O sea que si no tenemos fondos euro-
peos y nacionales, el Consell ¿no aporta?

Para finalizar, conseller, como he dicho durante todo el 
discurso, el aumento de recursos no es una buena noticia si 
no se ejecuta, y esta conselleria tiene un verdadero problema 
con la ejecución del presupuesto . 

Vemos un avance importante en temas de política industrial 
pero quedan muchas dudas y muchas sombras que nos tiene 
usted que aclarar . 

Gracias . 

El senyor president:

Moltes gràcies . 

I, ara, per a continuar, senyor Almería, i per un temps màxim 
de 5 minuts, té vosté la paraula . 

El senyor Almería Serrano:

Gràcies, president .

Més enllà de les valoracions de determinades partides que ens 
puguen paréixer bé o mal, que això sempre és opinable, i es 
donat també pel posicionament de cada grup parlamentari, el 
que el nostre grup vol posar damunt la taula –i crec que és una 
cosa molt important– és una cosa que a vosté no li és estrany, 
inclús ha declarat repetidament que és una cosa important 
dins de la gestió de les polítiques públiques . Estem parlant, 
concretament, de l’avaluació, i açò té una trampa, una trampa 
perversa, ¿eh?, és a dir, i li vaig a posar un exemple .

Als Estats Units, que manegen moltíssima informació i el 
Big Data doncs fa moltes conclusions, n’hi ha dos variables 
que correlaciona –ja dic–, la gent que fa testament viu més, 
¿val? (Rialles) Això és una correlació, però això no vol dir que 
si vosté vol viure més doncs ha d’adreçar-se a un notari i fer 
testament, és a dir, no n’hi ha una relació de causa-efecte . 
Açò és el que moltes vegades tenim el perill de fer ací, és a 
dir, relacionem les accions fetes per un departament de La 
Generalitat,  que això està molt bé, i cal descriure-ho, cal 
comunicar-ho, amb determinats efectes que correlacionen o 
estan relacionats però que en molts dels casos doncs no n’hi 
ha una relació evident de causa-efecte .

Jo crec que és ahí on cal treballar per vore quina és realment 
la utilitat de les polítiques públiques, l’impacte dels recursos 
que es pressuposten, i realment doncs eixa és l’avaluació de 
si estem fent no més o menys sinó si estem fent el que cal per 
a avançar o per anar on anem .

El seu departament ha tardat moltíssim en elaborar planifi-
cacions estratègiques, algunes d’elles malauradament doncs 
són refregits de documents anteriors que havien dut al 
fracàs, és a dir, n’hi ha hagut una…, no una política massa clara 
ni massa decidida en donar direcció a les polítiques públiques 
més enllà de l’assignació de recursos o la possible arbitrarie-
tat després en l’assignació de programes .

Per això és molt important, conseller, i està acabant-se la 
legislatura, que es puga posar damunt de la taula, i esperem 
que eixe increment en el programa d’elaboració i difusió esta-
dística puga ajudar a fer-ho, que realment es puga avaluar si 
el que s’està fent impacta en la direcció adequada . 

Sap vosté, per exemple, que és un efecte importantíssim dins 
de l’estratègia de política industrial doncs que s’arriben a nivells 
concrets d’indicadors, però, bé, anem a vore, ens haurem de 
posar també d’acord en triar i parlar dels mateixos indicadors . 
Jo continue sentint parlar que la indústria representa el 20% 
del producte, del nostre PIB, doncs, anem a vore, conseller, ho 
utilitzen vostés l’indicador del Producte Interior Brut sobre el 
PIB autonòmic, o utilitzen vostés el valor afegit brut, però no 
mesclen, ¿eh?, si no, no ens aclarim . Perquè els indicadors de 
la comptabilitat regional d’Espanya situen en 2007, la primera 
estimació, a la indústria en el 18%, i les perspectives de crei-
xement doncs no són massa bones, és a dir, una estimació faci-
lona ens duria a eixe 20% a l’any 2023, i ja estem temps, doncs 
temps al temps. Però, aclarim també de quins indicadors estem 
parlant perquè, si no, és a dir, una cosa és intentar confondre o 
confondre’s u mateix és molt més dolent que això.

Dos coses també, uns detalls per a acabar, n’hi ha hagut un 
increment importantíssim a les associacions de comerç, ente-
nem que en el marc de la representativitat que, bé, ja vam 
quedar que calcularia de forma continuada la seua conse-
lleria. Sí que ens agradaria que ens comentara si això va a 
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reflectir –digam– una major relació de col·laboració amb 
eixes associacions de comerç de cara al futur . 

I, també, i coincidint amb altres grups, la partida de recursos 
per a la implantació del pla estratègic de la indústria valen-
ciana doncs que es pose un poquet més en clar quins van 
a ser els criteris d’assignació a ESUP, programes d’aquesta 
planificació estratègica. 

Moltes gràcies . 

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Almería . 

Per part del Grup Parlamentari Popular, per un temps màxim 
de 5 minuts, senyor Casanova té vosté la paraula .

El senyor Casanova Claramonte:

Gràcies, senyor president . 

Bé, jo lamente, senyor conseller, el to que vosté ha empleat per 
a contestar-me a mi . Jo he tractat de fer el meu treball el millor 
que sé i, a més, li puc assegurar que ficant-li moltes hores.

Que si sóc seriós o no sóc seriós, tan seriós com puguen ser 
els informes de GVA Oberta, igual de seriós . Si els informes 
de GVA Oberta són seriosos, jo sóc seriós, i les meues dades 
són serioses; però si els informes de GVA Oberta no són 
certs, no són seriosos, el problema el tenim tots, ¿eh?, perquè 
–com ha dit la senyora García de Ciudadanos– estaríem 
parlant d’una altra qüestió . 

Mire, li vaig a explicar com faig els números perquè una 
vegada vosté em va tirar en cara que mirar les dades de l’any, 
doncs evidentment n’hi ha ordres que es trauen molt tard 
per la mateixa tramitació i que, lògicament, se’n van a l’any 
següent . Per a solucionar eixa papereta, ¿què és el que he fet? 
Vaig a explicar-li-ho perquè veja si sóc seriós o no sóc seriós . 

Mire, porte, he sigut 12 anys alcalde i 4 anys conseller 
d’hisenda, perdó, regidor d’hisenda, per tant els numerets 
estos fa 20 anys que els estic fent, per tant pot ser que estiga 
20 anys equivocat. Però, mire, que vosté em vinga ací a dir 
si sóc seriós o no sóc seriós doncs simplement jo no vaig a 
contestar-li (veus) en els mateixos termes, en els mateixos 
termes no perquè encara tinc un cert nivell que no vullc baixar .

Mire, ¿com ho faig? Doncs, mire, agarre l’any, se’n va a GVA 
Oberta, li ho dic per algun company perquè també jo ha qües-
tionat, se’n va a GVA Oberta, agarra l’exercici 2016, mira 
l’execució pressupostària de l’any, i vaig a contar-li el que va 
passar: de 306,3 milions, a l’acabar l’any havia pagat el 16,65%; 
si a això li suma el que va pagar a l’any següent, ¿com?, en 2017, 
en forma de gastos a pressupostos tancats, ¿val?, perquè així li 
ho sume al 16 (veus), ¡ah!, no és així, val, doncs, aleshores sí que 
ja hauré d’anar a alguna classe nova, va pagar el 53% .

¡Clar!, el que no paga en un any es paga a l’any següent contra 
pressupostos tancats, això és així. Si suma el de l’any i el del 

següent és conforme jo he fet els números, i si suma tot això 
li ixen els números que jo li he fet . Jo crec que la fulla Excel no 
falla, ¿eh?

Però, bé, no he sigut jo sols, els companys dels altres grups 
doncs una de les qüestions que tothom li ha evidenciat amb 
més o menys claredat és la falta d’execució pressupostària de 
la seua conselleria, que és el que jo he volgut manifestar de 
forma numèrica, numèrica, perquè, mire, si les ajudes, capítol 
IV i capítol VII, no es paguen, ¡no apleguen als sectors! És que 
ací no estem parlant de fer un pont, que faça un pont i el pont 
ja està fet, després ja el pagarem però el pot està fet; ací no, ací 
si donem ajudes i no apleguen, i no es paguen, no apleguen . 

Jo recorde que l’any passat, en unes manifestacions seues 
feia: «Les ajudes han aplegat als sectors productius en no 
sé quantíssims per cent», i jo li deia, no han aplegat, senyor 
conseller, se’ls han resolt i se’ls han dit que se’ls donaran, però 
és que ¡no se’ls paguen! 

Que la culpa és d’una altra conselleria, mire, jo ¿què vol que 
li diga? Val, però eixos són els números, són els números de 
GVA Oberta, poden entrar i buscar-los, jo m’he entretin-
gut en entrar any darrere any tant en l’execució pressupos-
tària de l’any, de les despeses corrents de l’any com de les 
despeses contra pressupostos tancats, i per tant eixa és la 
suma que ix, vullguen o no vullguen, perdó, excepte que GVA 
Oberta estiga malament . A la millor convé que parle vosté 
amb el senyor conseller a veure si també, a més de ficar els 
ingressos ficticis en el pressupost, ens fica el seguiment pres-
supostari també fictici, i aleshores sí que ja fictici contra 
fictici doncs no acabarem mai.

Entrant en alguna consideració perquè no és qüestió de…, inci-
dir en el mateix que li han preguntat –crec– tots, els criteris 
pels quals s’assignaran les ajudes del pla estratègic de la indús-
tria valenciana . Tots els anys ha eixit la mateix qüestió . Quan 
s’ajuden als sectors productius, tots estos anys s’ha ajudat 
d’una manera doncs chocolate para todos, ¿es va a tindre algun 
altre criteri de contribució al PIB o d’alguna altra qüestió?

Mire, vullc acabar ja llegint-li només una cosa que, com que 
vosté ha parlat tant de . . ., doncs les dades no són tan bones, 
¡tant de bo foren millors!, però, mire, açò és de despús-ahir: «El 
último diagnóstico de la posible evolución del mercado laboral 
valenciano, elaborado por el servicio de estudios del BBA, dice 
que en España el empleo de la industria ha crecido un 2% en el 
período que explica, que es el inmediatamente anterior . Y es 
que en ninguna otra comunidad autónoma se ha producido en 
el último año una destrucción de empleo industrial tan intensa 
como la experimentada en las tres provincias valencianas .

La Comunidad Valenciana ha pasado de liderar la creación de 
empleo industrial en España a ser la región que más puestos 
de trabajo destruye . La comunidad tiene el dudoso honor de 
liderar este ranquin de destrucción de puestos de trabajo en 
la industria .

Moltes gràcies .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Casanova .
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Per a continuar, la senyora García del Grup Parlamentari 
Compromís, per un temps màxim de cinc minuts, té la paraula .

La senyora García Muñoz:

Moltes gràcies, senyor president .

Jo, en esta segona intervenció, abans de fer un incís en les 
coses que volíem destacar, jo crec que és necessari que dintre 
de l’àmbit d’esta comissió comencem a parlar amb precisió de 
les coses que s’aporten . No és que no sigam seriosos a l’hora de 
fer la interpretació de les xifres que tenim en la GVA Oberta, 
és que dintre de tot el procés que suposa fer eixe treball 
d’interpretació, cal dir cada pas a què se correspon . 

I cal tindre en compte i cal explicar la diferència entre execu-
ció, obligació i liquidació i quin és l’òrgan gestor competent 
en cada àmbit d’eixos conceptes . L’execució i el reconeixe-
ment de les obligacions de pagament que fa la conselleria 
d’economia estan a un nivell entre el 90 i el 70% . I després, 
efectivament, la liquidació i el pagament, que són competèn-
cia de la conselleria d’hisenda, estan a eixos nivells .

Però és que cal entrar en per què s’està en eixos nivells. La 
conselleria d’hisenda, que és la competent, la que té de pagar, 
és també responsable d’una conselleria del deute, que en 
estos moments està…, en estos pressupostos del 2019 ascen-
dix a 5 .744 milions d’euros . 

Per tant, cal tindre en compte la situació real de 
l’administració valenciana a l’hora de fer front a les despeses 
que té de fer front .

Em sembla sesgat que només se parle de la part d’economia 
i que s’intente, digam, responsabilitzar a la conselleria de 
sectors productius en el fet que costa pagar tot el volum 
d’ajudes i tot el, digam, tot el seu pressupost, quan en reali-
tat financerament l’administració valenciana té un problema 
de primera magnitud, que és el problema del deute que arros-
sega i que és el problema de l’infrafinançament, que ja està 
absolutament qualsevol, digam, gestió de fer efectiu les obli-
gacions econòmiques de qualsevol conselleria, no només de la 
d’economia, sinó de totes les conselleries que existixen en el…

El senyor president:

Jo, senyora García, pare el temps, pare el temps . (Veus) Vostés 
són lliures de fer el que vullguen, però quan un grup parla-
mentari en lloc de replicar, que és el torn que se demana al 
conseller, replica a un altre grup parlamentari, el que està 
fent és obrir un nou torn . (Veus) Simplement comentar-ho i 
que siguen conscients vostés del que fan .

La senyora García Muñoz:

Senyor president, jo dic que faig este aclariment, perquè, 
efectivament, entenc que fa falta dintre de les rèpliques que 
s’estan fent al conseller . (Veus) I ara me centre… me centre… I 
ara, efectivament, me centre en, digam, (veus) allò que tenim 

de destacar d’estos pressupostos que s’han acordat per part 
del botànic fa escassament una setmana .

Dintre del moll de l’os, que és la política industrial, dintre 
d’esta conselleria, implementar el pla estratègic de la indús-
tria valenciana és una de les grans aportacions que s’han 
fet i també l’elaboració d’estratègies de política econòmica i 
industrial complementàries a l’actual PEIV .

N’hi han tres línies d’accions complementàries a este PEIV 
que entenem que són molt interessants desenvolupar i que 
són una de les aportacions importants que se fan en este 
acord de pressupost previ, que és la identificació i la carac-
terització dels diversos sistemes productius locals, preci-
sament per a buscar, digam, la innovació i per a buscar eixa 
consolidació del valor i de l’ocupació de qualitat que ve asso-
ciada al valor . 

També el disseny a les ajudes a les pimes per tal d’afavorir 
la conciliació laboral i familiar d’elles, perquè entenem que 
és un gran repte, digam, introduir la perspectiva de gènere 
dintre de la política de les pime .

I en un tercer lloc, també basar-se en un model de promoció 
internacional i turística arrelat en aquelles comunitats tran-
saccionals que ja estan vivint en el País Valencià . No podem 
perdre de vista que tenim un potencial de desenvolupa-
ment d’economia productiva arran de tots aquells residents 
estrangers dintre de la nostra comunitat, no només des del 
punt de vista turístic, sinó també des del punt de vista rela-
cionat amb les activitats econòmiques que realitzen o que 
han realitzat en els seus països d’origen .

I, efectivament, l’aposta que s’ha fet, que és complementària 
a l’aposta de reindustrialització que s’està realitzant, és un 
punt també d’investigació i d’innovació dintre de les mateixes 
polítiques industrials, que pot portar resultats molt positius 
per al País Valencià .

I torne a repetir, la manera de mesurar les previsions econò-
miques s’ha de fer amb els resultats que se té l’economia 
real . I, efectivament, estem ajudant que la gent trobe treball i 
trobe un treball de major qualitat i estan millorant els indica-
dors d’ocupació i els indicadors de creixement econòmic.

Per tant, entenem que les polítiques que s’estan realitzant 
són positives .

Moltes gràcies .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyora García .

Sí, senyora Hernández, per un temps màxim de cinc minuts, i 
per a rèplica, té vosté la paraula .

La senyora Hernández Sánchez:

Muchas gracias, señor presidente .

Bueno, yo solo quería intervenir para hacer algunas 
aclaraciones .
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En primer lugar, me ha indicado el aumento del presupuesto 
de 1,3 millones de gasto de personal en energía se debe a 
que van a incorporarse veinticinco personas a este departa-
mento . Me gustaría saber cómo, o sea, si se va a hacer una 
oferta pública de empleo o se van a transferir personas de 
otro departamento . Y, sobre todo, por qué no se ha incluido 
en el desglose de gastos de personal, ya que se indican 
cuarenta y siete personas igual que el año pasado, aunque se 
indica un aumento de 1,3 millones de euros más .

Respecto al plan de Labora con los institutos tecnológicos, 
me gustaría saber qué relación tiene con los programas que 
está realizando la AVI para incorporar doctorandos a empre-
sas y si este trabajo que se va a hacer con personal de forma-
ción en los institutos tecnológicos es como el que ya se hacía 
hace años con los doctorandos que trabajaban en institutos 
tecnológicos y que luego tenían transvase a empresas, que se 
dejo de hacer, pero si es igual que el programa que se hacía 
hace unos años .

Me indicaba que, respecto a la partida para autónomos, que 
este año mantiene los 2 millones, aunque el año pasado se 
quedó corta, por el número de solicitudes que hubo, que les 
gustaría hacer más . 

O sea, yo solo una reflexión. O sea, la Dirección General de 
Economía, Emprendimiento y Cooperativismo tiene las dos 
líneas la de promoción económica y la de emprendimiento . La 
de emprendimiento tiene casi 9 millones de euros, de los que 
3,9 van por concurrencia competitiva al fomento de la econo-
mía social; el resto va a concesión directa . 

Luego tiene otro apartado de promoción económica, con 
1,57 millones de euros, que solo 440 .000 van por concu-
rrencia competitiva; el resto son concesión directa . Y solo se 
están apoyando a las cooperativas y a la economía social .

Sin embargo, la dirección general es de emprendimiento, los 
autónomos también son emprendimiento, y hay un número 
mucho mayor de autónomos que de economía social . Creo 
que a la economía social se le debe apoyar, pero creo que los 
autónomos también deberían tener quizá un apoyo mayor 
acorde con el número de solicitudes que está habiendo para 
estas ayudas, porque yo creo que con la respuesta que hubo 
el año pasado, está clarísimo que hay demanda por parte de 
los autónomos . No sé cómo son los índices de ejecución y de 
solicitud de la economía social, pero creo que se deberían 
complementar ambas .

Y, por último, respecto al debate sobre los datos, quizás yo es 
que soy de ciencias, pero la correlación nunca indica causali-
dad . O sea, eso yo creo que lo tenemos bastante claro todos 
los que somos de ciencias . Y en la línea de lo que explicaba el 
señor Almería, también, por ejemplo, hay una estadística que 
dice que cada vez que Ramsey, el jugador del Arsenal, marca 
un gol, muere un famoso . Pero eso yo creo que es evidente 
que aunque haya una correlación no indica causalidad, no 
es Ramsey el que está matando a una famoso cada vez que 
marca un gol .

Por eso diría que para analizar el efecto de las políticas, y 
aquí voy a hablar como economista, o sea, nunca, nunca una 
política es responsable cien por cien de un ciclo económico 
sea bueno o malo . Nunca . Pero sí que deberíamos utilizar los 
datos que nos lleven a indicar no solo el número de empleos, 

sino, por ejemplo, la productividad por trabajador y la 
productividad por trabajador sí que está un poco estancada . 

O sea, sí que quizá deberíamos reflexionar cuál es la aporta-
ción al empleo, al crecimiento de empleo que ha habido en los 
últimos trimestres, porque la productividad por trabajador sí 
que se mantiene estable y no ha crecido . Y eso sí que indica…, 
la productividad por trabajador indica que las economías, 
los sectores que están aportando son sectores de bajo valor 
añadido, los que están aportando al crecimiento de empleo .

Con lo cual, eso sí que deberíamos tenerlo en cuenta a la hora 
de, como decía antes, usar indicadores que nos dieran las 
herramientas suficientes para determinar qué estrategias y 
qué planes se deben seguir .

Por mi parte… ¡Ah!, bueno, sí, una cosa más . Respecto a las 
ayudas a los polígonos, lo que se indicaba es que la obligación 
tenía que ser… la obligación de pago tenía que estar recono-
cida a 31 de diciembre . Y si no estoy equivocada, una obliga-
ción reconocida significa que el gasto debe ser justificado, 
con lo cual se debe estar realizado . ¿Cómo van a cambiar eso 
para que se pueda trasladar a 2019?

Muchas gracias .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyora Hernández .

I ara sí, per a acabar esta compareixença, senyor conseller, 
per un temps màxim de cinc minuts té la paraula .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Sí. Comence pel final.

El 45% i el que no estiga reconegut es perdrà . I aleshores, es 
tindrà de traure una altra convocatòria diferent. ¿Val? Vull 
dir, això que quede clar.

Jo conteste al senyor Almería i a la senyora Noelia, i dic que el 
món no s’arregla en un dia . Recursos humans, treballar amb 
TIC, ahí n’hi ha molt feina a fer transversalment, no única-
ment i exclusivament depén d’aquesta conselleria. Això vull 
que quede palés, que quede clar . 

I nosaltres sí que estem treballant en l’àmbit estadístic, en 
el Big data, en tot allò que realment ens ajude a treballar en 
el màxim rigor possible i generar estructura, des del primer 
moment . Sí que és de veres que els números macro ens 
avalen, ens avalen, i no poquet . 

I ¿col·laboració amb el comerç, senyor Almería? Des del 
minut zero i molt, encara que, no sé, sembla alguna altra cosa 
que sentirà vosté per ahí . 

I després per programes, per a acabar amb vosté, senyor 
Almería . PEIV, Agenda indústria 4 .0, digitalitza, innova, llei 
de gestió de promoció i modernització d’àrees industrials, 



Comissió d’Economia, Pressupostos i Hisenda  ¦  05-11-2018 Pàg. 1775

pla d’acció i foment de seguretat industrial, millora de quali-
tat de polígons, xarxa territorial d’agents de proximitat, pla 
estratègic de promoció exterior, pla estratègic d’atracció 
d’inversions estrangeres, la LAIP, pla de innovació empresa-
rial, pla de recerca i desenvolupament empresarial, suport a 
l’emprenedoria innovadora, suport als instituts tecnològics, 
«Avalem joves», «Avalem experiència», pla biennal, «Fent coope-
ratives» del cooperativisme, mapa de l’emprenedoria valen-
ciana, programa mixt d’ocupació i formació «Et formem», garan-
tia salarial persones del sector públic en la llei de responsabilitat 
social, «Avalem territori», pla estratègic d’emprenedoria 2018-
2023, pla d’acció contra la sinistralitat laboral, pla d’energia 
sostenible 2020, pla foment de l’autoconsum, pla d’impuls vehi-
cle elèctric i desplegament d’infraestructures de recàrrega, pla 
de suport a Ecommerce 2018-2023, pla de…, pacte autonò-
mic d’horaris comercials, programes suport al xicotet comerç, 
mercats excel·lents, refundació de fires…

Li sembla a vosté que no programem? Li sembla a vosté que 
no treballem amb llums llargues? Li sembla a vosté que des 
del minut zero hem estat planificant què és el que volem per 
al 2030, 2040 i 2015 i no per al 2019 . Ho deixe caure ahí i 
faig eixa pregunta .

Després, execució, 95, 70 . 95, 70, a 30 d’octubre . 9 milions 
devem de polítiques industrials al 31 de desembre de 2017, 9 
milions . I torne a repetir, xafen realitat . Ho sent molt si vosté 
s’ha sentit al·ludit, ho sent molt. Instituts tecnològics, ajun-
taments, pregunten, pregunten, vull dir, perquè és l’única 
manera de saber que realment la política que estem desenvo-
lupament és política que està en el carrer, que és la realitat . 
Si ells realment no reberen els pagaments a què vostés fan 
efecte o diuen, aleshores la situació seria molt diferent .

Senyora Noelia, és una proposta el que presentem, vosté pot 
esmenar . Vull dir, i ahí ja ho deixe . No puc dir-li res més al voltant 
d’autònoms i cosetes d’estes que vosté planteja. Vosté mateixa.

Respecte…, i ho sabia a més a més que eixa pregunta…, 
perquè com al final vostés per a fer la interpel·lació a la 
compareixença de qualsevol conseller, no únicament i exclu-
sivament del present, sempre atenen a allò que apareix en 
els mitjans de comunicació i, per tant, és una cosa a favor dels 
mitjans de comunicació . Doncs, aleshores, jo li vull dir que no 
únicament i exclusivament vosté ha de vore l’EPA o no ha de 
vore el tema de l’ocupació en la indústria per a aquells que 
han baixat de l’atur . Haurà d’estudiar altres ingredients com, 
per exemple, el de l’afiliació a la seguretat social. Eixe el sap? 
Eixe l’ha vist? (Remors) Sí, la indústria, ha crescut molt des del 
2015 fins ara, l’àmbit de l’afiliació. (Remors) No, no, l’àmbit de 
l’afiliació. S’han de mirar les afiliacions a la seguretat social i 
vosté vorà com ahí n’hi ha un augment importantíssim proba-
blement de més de vint-i-cinc mil persones .

Aleshores, això també són ingredients que hem d’afegir. 
Quan nosaltres entrem n’hi han 308 persones treballant en 
la indústria . En estos moments n’hi han més de tres-centes 
quaranta-cinc mil; 308 .000 i ara 345 .000 en la indústria . Jo 
no ho sé . Jo sóc una persona bastant humil, encara que vosté 
després en el seu discurs diga que som grandiloqüents i més 
en tot allò que fem… No, no, jo sóc molt humil. Sé que ens 
queda moltíssima feina per fer, moltíssima, però també he de 
dir que les coses en el territori, en els sectors productius i en 
la gent que dia a dia contacta amb nosaltres, són molt millors 
del que Ciutadans i el Partit Popular volen vendre .

Per tant, xafen realitat i atenguen les conseqüències de la 
realitat que realment jo crec que han de xafar . I menys virtua-
litat, perquè la virtualitat, al final, el porta a u a estar sempre 
darrere del plasma i en el racó de pensar durant molt de temps .

De totes maneres, vull acabar donant les gràcies bàsicament 
a tots els grups i, d’una manera, doncs, destacada, en este 
cas als grups que sustenten el govern, com és Podem, com és 
Compromís i com és el PSPV .

Moltes gràcies i espere que el dia siga lleu .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor conseller .

Anem a suspendre cinc minuts per a rebre la conselleria de 
cultura i comencem de seguida .

(Se suspén la reunió durant uns minuts)

Compareixença de la consellera d’Agricultura, Medi Ambient, 
Canvi Climàtic i Desenvolupament Rural, senyora Elena Cebrián 
Calvo, per a informar sobre el Projecte de llei de pressupostos 
de La Generalitat per a l’exercici 2019 pel que fa a la seua 
conselleria

El senyor president:

Molt bé, senyories . 

Doncs, anem a continuar les compareixences, en este cas ho 
farem amb la de la consellera d’Agricultura, Medi Ambient, 
Canvi Climàtic i Desenvolupament Rural .

Coneixen i saben tots vostés que comença la compareixença 
en una intervenció de la consellera de 25 minuts; després, 
intervindran els grups parlamentaris, en este cas n’hi haurà 
una intervenció del diputat no adscrit, Domingo Rojo, 
que tindrà un temps màxim de 5 minuts per a intervindre; 
després, els grups parlamentaris 8 minuts cadascú; 15 minuts 
la consellera per a contestar; i, després, una rèplica de 3 
minuts el senyor Domingo Rojo; 5 minuts els grups parlamen-
taris; i finalitza la compareixença la consellera en 5 minuts.

Per tant, si ho tenim tots clar i estem preparats, senyora 
consellera, quan vosté vullga té la paraula . 

La senyora consellera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi 
Climàtic i Desenvolupament Rural:

Moltes gràcies .

Bon dia, il·lustres senyors i senyores diputats . 
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